
LES PITJORS 
ADJUDICACIONS  
DE LA HISTÒRIA 

L'inici del curs 2023/2024 tardarà 
a oblidar-se. Més de 21.000 do-
cents del País Valencià van pas-
sar totes les vacances pendents 
de l'ordinador. Amb incertesa, an-
sietat i el dit índex sobre la tecla 
F5 per refrescar el contingut del 
web de la Conselleria. El nou equip 

d'Educació no ha estat a l'altura. 
Fins al 23 d'agost no es van pu-
blicar les llistes definitives de les 
adjudicacions, encara amb nom-
broses errades. Aquesta ha si-
gut la gestió més nefasta que ha 
protagonitzat la nova Conselleria, 
però no ha sigut l'única. També s'hi 

han d'afegir, per exemple, les mo-
dificacions dels horaris d'ESO, que 
ha incrementat les hores lectives 
a moltes i molts docents. D'altra 
banda, comencem a veure quina 
serà la disposició d'aquest govern. 
Ja han arribat les retallades al va-
lencià en els centres educatius.
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REIVINDICACIONS PENDENTS
La nova Conselleria ja està mostrant 
clarament quines són les seues intencions. 
Les declaracions al voltant de les plantilles 
no és debades. També han manifestat sense 
dissimulació que el Valencià és una altra de les 
seues obsessions. Retallar la seua presència 
en les aules, és clar.  I ja sabem que el curs 
que ve tornarà el districte únic. Indicis que 
evidencien greus atacs a l'escola pública que 
defensa el Sindicat i contra els quals hem 
d'organitzar la resposta.

L'STEPV continuarà reivindicant qüestions 
encara pendents, com ara l'abonament de 
triennis i sexennis per al professorat en 
pràctiques de 2019, la publicació definitiva de 
l'accés a càtedres, el desplegament de la llei 
d'FP o la reducció de la burocràcia. 

D'altra banda, les Corts Valencianes encara no 
han debatut la ILP que va promoure el Sindicat 
per reduir el nombre d'alumnes per aula. 
Aquesta és una de les claus que l'STEPV sempre 
ha defensat per millorar la qualitat de l'escola 
pública. Som i serem la veu de l'ensenyament.

Lamentablement, el temps ens està donant la 
raó. I la part pitjor està per vindre.

 En aquests anys, la relació del Sindicat 
amb la Conselleria no ha sigut fàcil. Per a una 
part del professorat, hem sigut el sindicat del 
Botànic. En canvi, una altra part ha vist en les 
nostres actuacions massa bel·ligerància. 

 L'alternativa anunciada de govern de PP-
VOX no sols no millorarà l'estat de l'educació 
valenciana sinó que agreujarà molts dels 
aspectes més regressius com la privatització 
del sistema educatiu, l'atac al valencià, el 
foment de l'enfrontament entre la comunitat 
educativa i la desconfiança cap al professorat.

 És temps de valorar el que s'ha fet els 
darrers huit anys, especialment els partits 
que ens han governat, amb una mirada 
crítica sobre el fons i la forma de les seues 
decisions. Nosaltres ho hem fet al llarg 

dels huit anys, amb l'autonomia que ens 
correspon, valorant les coses positives i 
criticant i proposant canvis en aquelles que no 
compartíem, sense bel·ligeràncies gratuïtes 
ni seguidismes incondicionals. Ara els toca 
a altres valorar per què després de tantes 
mesures i avanços una part de la ciutadania, 
començant per una part de la comunitat 
educativa, els ha retirat la confiança.

EDITORIAL
N i en els nostres pitjors malsons 

hauríem imaginat un inici de 
curs tan caòtic com aquest. Les 
adjudicacions de professorat —tant 

les de principi de curs, com les contínues— 
han sigut un autèntic despropòsit. D'altra 
banda, el 31 d'agost, a penes un dia abans de 
la incorporació del professorat als centres, 
la Conselleria va publicar una resolució 
que modificava els horaris de Secundària. 
La resolució obligava els equips directius a 
reorganitzar-los, tot i que ja els havia tancat 
al juliol. Per si açò fora poc, la nova empresa 
adjudicatària del transport escolar ha donat 
un servei deficient en l'inici de curs. Situació 
especialment desagradable per a l'alumnat 
dels centres d'Educació Especial, ja que els 
autobusos no estaven adaptats a les seues 
necessitats.

Enmig d'aquest context tan caòtic, es van 
fer públiques una sèrie de manifestacions 
del conseller d'Educació en què, entre altres 
qüestions, posava en dubte la professionalitat 
del professorat valencià. A banda d'assegurar 
que en les aules valencianes s'adoctrina, José 

D urant huit anys el govern del Botànic 
ha exercit la direcció de la Conselleria 
d'Educació. Va començar amb una 

ventada d'aire fresc després d'anys de 
retallades i de devaluació de l'ensenyament 
públic. Amb el temps, les iniciatives polítiques 
singulars van anar de més a menys i, així, 
l'última etapa va estar marcada per una 
pèrdua de paper polític de la Conselleria 
d'Educació, lluny dels productes "estrela" 
dels primers anys. En part, a conseqüència 
de la situació de pandèmia, però també 
de l'esgotament d'idees que va derivar en 
una major càrrega burocràtica en el treball 
desplegat en els centres i un cansament 
col·lectiu important. 

 En aquests anys, moltes de les 
mesures han tingut un efecte positiu sobre 
l'ensenyament i sobre el professorat. Es 
va notar per la quantitat i qualitat de les 
mesures i pel contrast amb els últims anys 
del PP, amb unes retallades que havien 
deixat l'ensenyament en mínims. Destaquen 
pels seus efectes, la decisió de no recórrer 
contra la sentència del TSJCV que anul·lava 
la rebaremació de les borses acordada entre 
la Conselleria i la resta de sindicats de la 
Mesa Sectorial en 2013; la recuperació de les 
plantilles, amb milers de nous llocs en tots els 
trams educatius; l'augment de les beques i de 
la gratuïtat dels llibres de text; la recuperació 
de la iniciativa en les construccions escolars; 
l'augment de l'escolarització i gratuïtat 
de l'educació en el cicle de 0 a 3 anys; la 

Antonio Rovira carregava contra l'acord de 
plantilles signat per l'anterior Conselleria i 
els sindicats, assegurant que hi havia equips 
directius que "no sabien què fer amb tant 
de professorat". Veritat que no s'imaginen 
un conseller de Sanitat dient que té massa 
personal mèdic?

Tot açò va provocar nombroses 
mobilitzacions per part del professorat 
i de les famílies afectades. L'STEPV va 
participar en totes i, juntament amb la 
resta de sindicats de la Mesa d'Educació, va 
redactar un manifest conjunt per traslladar 
a la Conselleria el descontentament del 
professorat amb la gestió tan nefasta 
d'aquest inici de curs.

Tampoc no hem d'oblidar que aquest 
primer trimestre estarà marcat pel concurs 
de trasllats. Un procés que enguany serà 
polèmic per la diversitat d'interessos dels 
col·lectius que hi participaran. Des del Sindicat, 
conscients que no hi ha una solució que agrade 
a tots, hem treballat per buscar una alternativa 
que, a diferència d'altres sindicats, no busque 
la confrontació entre tots els sectors afectats.

recuperació de les 18 hores lectives en 
Secundària i les 23 hores en Infantil i Primària 
o mesures com el l’eliminació del districte 
únic  o un nou acord de plantilles, així com el 
desplegament de les mesures de consolidació 
del professorat interí. Són moltes iniciatives, 
amb diferents graus d'assoliment, encara 
que en algunes d'aquestes hem discrepat en 
alguns aspectes.

 Però també va haver-hi altres mesures 
en què vam manifestar les nostres 
diferències i la nostra desconfiança, com 
ara determinats aspectes de l'aplicació de 
la LOMLOE, que han augmentat la càrrega 
burocràtica –agreujada per la pandèmia– 
que s'ha consolidat en la vida dels 
centres; les oposicions de la pandèmia; la 
desarticulació dels SPE; l'aplicació unilateral 
dels àmbits en Secundària; la falta de 
recuperació del poder adquisitiu perdut al 
llarg dels darrers quinze anys o l'augment 
considerable de la precarietat, a pesar de 
les oposicions massives, que en temps de 
pandèmia va comptar amb més de trenta mil 
persones interines.

 Un capítol a banda correspon a 
l'aplicació d'una nova llei de plurilingüisme 
que es va anunciar vinculada a inversions 
complementàries que mai acabaren d'arribar 
i davant la qual vam manifestar els nostres 
dubtes perquè no feia del valencià la llengua 
vehicular del sistema educatiu, podia 
provocar retrocessos i no comptava amb els 
mecanismes de control per a la seua aplicació. 

Insuficient

Per a la directora general de Per-
sonal Docent, Sonia Sancho de Vi-
cente, per absentar-se de la Con-
selleria d’Educació durant dues 
setmanes enmig del desastrós pro-
cés d’adjudicacions del professo-
rat. Sancho va ser nomenada el 28 
de juliol i no va xafar el despatx de 
l’avinguda de Campanar fins al 10 
d’agost. La responsable de les ad-
judicacions es va excusar, després, 
al·legant que tenia un assumpte 
familiar «delicat» i que va treballar 
telemàticament. Un total de 21.000 
professores i professors van patir 
el retard i les errades en les adju-
dicacions de places.

ALL

Per a totes les famílies que han pa-
tit un inici de curs caòtic per la falta 
d’autobusos escolars o el mal estat 
d’aquests. Alumnat de diferents es-
coles de l’Horta, incloent-hi alum-
nat de centres d’educació especial, 
han hagut de suportar retards en 
el transport i autobusos en què no 
funcionaven les rampes per a pu-
jar cadires de rodes, tenien l’aire 
condicionat desbaratat o compta-
ven amb motors que es calfaven 
en excés. La Conselleria d’Educació 
ha anunciat sancions per a la com-
panyia responsable dels autocars 
després de les manifestacions con-
vocades per les famílies afectades.

OLI L'alternativa anunciada de 
govern de PP-VOX agreujarà 
molts dels aspectes 
més regressius com la 
privatització del sistema 
educatiu i l'atac al valencià

 

HA ARRIBAT EL MOMENT DE TRAURE CONCLUSIONS

I DESPRÉS DE HUIT ANYS, QUÈ?
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LES ADJUDICACIONS  
MÉS DESASTROSES DE LA 
HISTÒRIA RECENT DE L’EDUCACIÓ

INICI DE CURS

Durant tot el mes d’agost, milers de persones han estat 
pendents de la tecla F5 de l’ordinador, actualitzant 
constantment la web de les adjudicacions a l’espera d’un lloc 
de treball per al curs 2023/24. Expliquem què va passar.

de 2020. Igualment va passar amb les places 
d’àmbits, en què tampoc es va respectar una 
resolució de 2021 que establia l’ordenació per 
especialitats a l’hora d’optar a aquestes places.

.

COM VA ACTUAR  
EL SINDICAT DURANT TOT  
EL PROCÉS D’ADJUDICACIONS?

STEPV va estar vigilant tot el procés 
d’adjudicacions durant tot el mes d’agost i va 
traslladar totes les incidències que va detectar 
acudint en persona a la Conselleria. També 
va fer costat a les persones que es van anar 
concentrant després de cada adjudicació a 
les portes de la conselleria i es va preocupar 
perquè les seues incidències es resolgueren al 
més prompte possible. 

Van ser centenars les incidències que 
va rebre el sindicat pels diferents canals de 
comunicació amb el professorat: permanents 
sindicals, correu electrònic, xarxes socials, etc.

 

UNA SITUACIÓ QUE NO  
ES POT TORNAR A REPETIR

El mes d’agost és el mes de descans del 
professorat i té tot el dret del món a gaudir-lo 
com qualsevol altre treballador o treballadora 
que desconnecta durant el seu temps de 
vacances. Enguany això no ha sigut així per als 
milers de persones que estaven pendents de 
l’F5 de l’ordinador per conéixer el seu lloc de 
treball durant el curs 2023/24. 

D’aquesta experiència hem extret una 
conclusió. Potser el programa informàtic està 
obsolet i és complicat introduir una variable 

nova sense desconfigurar altres paràmetres. 
Si és així caldrà canviar el programa o 
actualitzar-lo. Però al final, el programa fa el 
que algú li diu que ha de fer, com qualsevol 
altra màquina. Perquè a poc a poc s’han anat 
esmenant les errades i actualment adjudica 
amb normalitat. 

per col·lectius i en dies diferents, per anar 
comprovant que s’estaven esmenant les errades.

En primer lloc, van adjudicar el funcionariat 
de carrera el 18 d’agost. I la nit del 22 al 23 
d’agost, el professorat interí. Es van esmenar 
errades anteriors, tot i que novament hi va 
haver incidències, però la Conselleria va decidir 
solucionar-les individualment, mantenint en 
una situació de tensió el professorat afectat 
fins en casos en què ja havia començat el curs.

Aquest retard a solucionar les incidències 
de les adjudicacions —fins una setmana 
abans de l’inici del curs escolar— va provocar 
retards també en la resolució dels recursos 
presentats pel professorat que participava en 
el procediment de comissions de serveis —que 
habitualment es resolen durant el mes d’agost—, 
en el concurs de mèrits o en les oposicions. 

Igualment, les primeres adjudicacions 
de setembre també es van veure afectades, 
perquè encara s’arrossegaven alguns dels 
problemes de les adjudicacions d’inici de curs, 
especialment les referides a FP. 

QUINES VAN SER LES  
INCIDÈNCIES PRINCIPALS  
PRODUÏDES EN EL PROCÉS?

Al marge d’incidències que han afectat 
persones en particular, les grans incidències 
col·lectives van ser fonamentalment dues. 
En primer lloc, els llistats de participants del 
funcionariat de carrera —inclòs el del concurs 
de mèrits— i en pràctiques estava mal ordenat. 
També el de les especialitats d’FP afectades 
pel canvi de cos de PTFP a Secundària. Això 
va provocar que s’adjudicaren places sense 
respectar l’ordenació correcta. En segon lloc, 
el programa informàtic va adjudicar places 
a persones per darrere de les que l’havien 
sol·licitat en primer lloc, cosa que normalment 
no ocorre. Fins i tot van desaparéixer de 
l’adjudicació persones que formaven part de 
les llistes de participants.

A més, en el cas de les especialitats 
de Grec i Llatí, es van assignar places de 
Cultura Clàssica sense respectar l’ordenació 
pactada amb els sindicats en una resolució 

conseller d’Educació, José Antonio Rovira, va 
convocar els sindicats presents per informar 
sobre la problemàtica de les adjudicacions. 
La culpa, segons la Conselleria, era del 
govern anterior, que no havia planificat bé 
les adjudicacions, especialment pel que feia 
a la incorporació de les persones que havien 
superat el concurs de mèrits i al professorat 
que passava del cos de professorat tècnic 
d’FP (PTFP) al cos de Secundària. El 
programa informàtic no estava preparat per 
a incorporar aquests col·lectius, segons la 
Conselleria. 

És cert que, com ja hem dit, el programa 
d’adjudicacions i, sobretot l’algoritme 
encarregat d’adjudicar, no suporta bé noves 
variables i s’ha de testar molt bé per a 
assegurar-se que adjudica correctament, abans 
de fer públics els llistats. 

També és cert que el nou equip no tenia 
l’experiència de l’equip anterior per a detectar 
i corregir errades a temps. Per això, van 
demanar la col·laboració dels sindicats, que 
vam prestar en tot moment. Però també és cert 
que el conseller d’Educació va cessar l’anterior 
Directora General de Personal el 28 de juliol i 
la seua substituta no es va incorporar fins al 
10 d’agost, el dia de la primera adjudicació. 

Igualment, la nova Conselleria va eliminar 300 
vacants del primer llistat, fet que també va 
retardar l’adjudicació.

Tot aquest cúmul de circumstàncies va fer 
que l’adjudicació del 10 d’agost es publicara amb 
nombroses errades, fet que va provocar una 
nova adjudicació dies més tard, aquesta vegada 

D’ON VENIM

Les primeres adjudicacions telemàtiques van 
tindre lloc en 2009 i només en el cos de mestres. 
Es va fer una adjudicació provisional el 4 d’agost 
i la definitiva va tindre lloc el 7 d’agost. Les 
adjudicacions telemàtiques no van comptar 
amb el suport de l’STEPV, perquè no garantien 
la transparència i el control sindical com sí que 
passava en les adjudicacions presencials. A més, 
es resolien durant el mes de juliol, amb temps 
perquè el professorat es posara en contacte 
amb els centres adjudicats i es resolgueren 
errades que es detectaven immediatament. Eixe 
4 d’agost STEPV denunciava incidències en les 
vacants oferides en el cos de mestres, com la 
falta de les places de centres penitenciaris, de 
les escoletes infantils o dels temps parcials.

L’any següent, les adjudicacions es van 
publicar el 30 de juliol i afectaven tots els 
cossos docents, amb nombroses errades 
que resumia el sindicat en un comunicat el 
3 d’agost: “... des del bloqueig del sistema que 
no suportava l’accés massiu del professorat al 
programa, fins a la desaparició de professorat 
amb dret a participar, eliminació de vacants 
a temps parcial, publicació de llistats amb 
nombroses errades, etc.”.

Amb els anys, les errades van anar disminuint, 
però rarament hi ha hagut alguna adjudicació 
que no haja presentat alguna incidència que 
ha afectat més o menys persones. El ben cert 
és que la introducció d’alguna variable nova, 
sempre ha provocat alteracions en el programa 
d’adjudicacions, tot i que normalment s’han 
corregit ràpidament o, en casos particulars, s’han 
resolt durant el mes d’agost.

QUÈ HA PASSAT ENGUANY?

El 14 d’agost, durant una de les protestes a 
la porta de Conselleria pel desastre en les 
adjudicacions del 10 d’agost, el nou equip de 
la Direcció General de Personal nomenat pel 

El nou equip no tenia 
l’experiència de l’equip anterior 
per a detectar i corregir 
errades a temps. Per això, 
van demanar la col·laboració 
dels sindicats, que vam 
prestar en tot moment

El programa fa el que 
algú li diu que ha de 
fer, com qualsevol altra 
màquina. Perquè a poc a 
poc s’han anat esmenant 
les errades i actualment 
adjudica amb normalitat.
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TESTIMONIS

perdut la faena, amb l’agreujant que la 
meua especialitat no té places lliures per 
a funcionaris interins, són tots funcionaris 
de carrera i la meua trajectòria es trunca 
fins que hi haja jubilacions. A més en les 
adjudicacions d'inici de curs, realitzades 
el 10 d'agost de 2023, se m'adjudica una 
vacant amb reducció de jornada, però en la 
correcció d'errades se'm lleva per ampliar-la 

Cèsar Navarro Sánchez

Professor de Violí  

del Conservatori Superior

S oc funcionari interí. He treballat huit anys 
consecutius en els tres conservatoris 

superiors de Música a la Comunitat 
Valenciana en l'especialitat de Violí. Com 
a conseqüència del concurs de mèrits, he 

i donar-li-la a un funcionari de carrera, i no 
se m'adjudica una substitució indeterminada 
vacant, que la Conselleria al·lega que és un 
error de la llista definitiva de vacants. Han 
tret tres llistes de vacants definitives, en els 
tres figuren places que jo demane i en cap se 
me n'adjudica cap. Actualment, estic en l’atur, 
esperant baixes o jubilacions, després d'un 
any per a oblidar.

L'odissea —amb els seus litòfags, ciclops 
i sirenes— sembla un joc de xiquets si la 
comparem amb les complicacions amb què 
topem en el món de l'educació. Em diuen 
Alba Vila Serrano, i soc professora de 
Filosofia. Per al govern, però, soc una de 
les tantíssimes "incidències informàtiques" 
de les adjudicacions d'inici de curs. El 23 
d'agost es va publicar, després d’uns quants 
intents fallits, una llista definitiva amb 
les places adjudicades; quina sorpresa la 

Alba Vila

Professora de Filosofia

E s ben cert, si ens aturem a pensar-ho, 
que no hi ha mai res cert del tot. 

Almenys, no en la vida d'un professor; i, 
per descomptat, no en els temps que estem 
(mal) vivint. Si Ulisses haguera d'escollir 
hui dia entre les misèries del seu viatge 
o les d'un docent en procés d'adjudicació, 
probablement triaria les primeres. 

meua en comprovar que una persona 32 
places més arrere que jo en borsa havia 
estat adjudicada en un centre que jo havia 
inclòs en la meua llista. Una incidència 
informàtica, varen dir. Poseu reclamacions, 
varen dir. Estem buscant solucions, varen 
dir. El temps ha passat i amb això ens hem 
quedat: amb paraules, tràmits i un regust 
amarg al paladar.

I d'incertesa? Dues tasses, per favor!

treballe en Educació, em vaig quedar fora del 
concurs. En acabar el curs 2022-23, al juliol 
com cada any, vaig fer l'adjudicació amb les 
places oferides, però posteriorment, en la 
correcció d'errades, van eixir més vacants. 
Vaig triar com a primera opció de vacant el 
CEED, Centre Públic d'Educació a Distància 
a València. M'adjudicaren aquesta vacant 
del CEED, però la sorpresa va ser, que en la 
llista següent havia desaparegut la meua 

Gràcia Ausiàs Ferrairó

Professora de Dibuix

S oc professora interina des del 24/01/2000 
de l'especialitat de Dibuix. Primerament, 

el gener del 2023, em vaig presentar al 
procés d'estabilització per al concurs de 
mèrits i em vaig quedae a les portes amb 
una puntuació de 9. El desempat es va fer 
per antiguitat, i encara que fa vint anys que 

plaça i dos més del mateix centre que també 
havien adjudicat a altres professors. No 
em donaren cap explicació, només que les 
havien reclamades professors amb una llista 
anterior als interins. La conseqüència va ser 
que no me’n van adjudicar cap més, perquè, 
suposadament, ja tenia una vacant. Finalment, 
vaig optar a una vacant el dia 7 /09/23 i em 
vaig quedar els 6 primers dies de setembre 
sense treballar ni cobrar.

meua primera opció que era Castelló de la 
Plana, perquè visc a la Vall d’Uixó, no la vaig 
obtindre i el company que estava tres llocs 
per darrere va aconseguir la darrera plaça 
de Castelló i a mi em va tocar la d’Alcoi. 
Així que m’estic fent 320 km al dia. Vaig 
posar el recurs de reposició i a hores d’ara 
continua «en revisió». En la Conselleria 
una funcionària em va atendre passades 
dos hores. Ella asseguda i jo dret en una 

Javier Jiménez

Professor de dibuix del cos d’Arts 

Plàstiques i Disseny

E n l’adjudicació del 7 d’agost, la meua 
petició estava bé. La nostra borsa és 

curta i ens coneixem tots. Però el 10 d’agost, 
en la adjudicació definitiva, un company que 
estava darrere de mi i de dos companyes 
més ens va passar als tres. Llavors, la 

sala plena d’ordinadors i buida de personal. 
Per a sorpresa, em va dir que ella no n’era 
l’encarregada, però que com que la gent 
estava angoixada li havien dit que baixara a 
atendre. L’11 de setembre hi vaig tornar i la 
persona de l’entrada estava hostil: «¿Quién 
te envía, el sindicato?» i jo li vaig contestar 
que com que havia passat un mes des de 
l’adjudicació errònia anava a reclamar. I així 
fins hui. Esperant.

EN L’ATUR  
PER UNA MALA ADJUDICACIÓ I PEL CONCURS DE MÈRITS

NO VOLIES CALDO?

ADJUDICACIONS CAÒTIQUES  
DESPRÉS DE VINT ANYS D’INTERINA

320 KM AL DIA  
PER L’ERRADA EN L’ADJUDICACIÓ
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avançava que recorreria contra la decisió de la 
Conselleria davant el TSJ.

Prèviament, a les actuacions judicials, 
el 4 de setembre el Sindicat va elaborar 
un model de manifest perquè els claustres 
dels centres de Secundària l'aprovaren i 
l'enviaren a l'Administració per expressar el 
rebuig contundent a la resolució d'Educació.

LA VIA JUDICIAL
El recurs, finalment, es va presentar el 8 de 
setembre. Incomprensiblement, el Tribunal 
Superior de Justícia no el va admetre. El TSJ 
va fonamentar la decisió perquè entenia que 
les sentències de juny encara no eren fermes. 
Per al Sindicat açò constitueix una perversa 
paradoxa, ja que si les sentències encara no 
eren fermes, la Conselleria tampoc no hauria 
d’haver elaborat cap resolució per aplicar-les. 
En conseqüència, la resolució del 31 d’agost, 
que va modificar l'horari d'ESO, no s’hauria 
d’haver publicat mai en el DOGV.

L'STEPV considera que la decisió del 
Tribunal de Justícia deixa el professorat en 
una situació d'indefensió, ja que ha permés 
aplicar aquesta ampliació horària de manera 
unilateral i arbitrària. A més, obliga el Sindicat 
a plantejar un recurs diferent per intentar un 
nou pronunciament del tribunal. Un procés que 
es pot demorar en el temps.

MÉS PROTESTES
El 14 setembre, durant la reunió de la Mesa 
de Negociació sobre l’inici de curs, STEPV i 
la resta de sindicats van mostrar el rebuig, 

L a Conselleria va publicar una resolució 
el 31 d'agost per ampliar en dos hores 
l'horari lectiu en 1r, 2n i 3r d'ESO i 
així acatar les sentències del TSJ de 

juny que eliminaven l'obligatorietat de treballar 
per àmbits i de l'assignatura de Projecte 
Interdisciplinari. L'STEPV considera que és 
una decisió impresentable, ja que modifica les 
condicions laborals del professorat.

Juntament amb les pitjors adjudicacions de 
la història, aquesta ha sigut l'altra qüestió que 
ha enterbolit l'inici del curs. El 31 d'agost, només 
un dia abans que el professorat s'incorporara 
als centres, la Conselleria d'Educació va publicar 
una resolució per modificar els horaris de 
l'ESO. L'excusa, l'acatament de les sentències 
del TSJ del passat 30 de juny, que eliminava 
l'obligatorietat de treballar per àmbits en 
primer i segon d'ESO, i l'assignatura de Projecte 
Interdisciplinari, en tercer. Cal tindre en compte 
que el passat 14 de juliol, l'anterior govern 
—llavors en funcions—, ja ho havia fet i havia 
decidit que l'alumnat tinguera dos hores menys. 
La decisió del PP esmenava la resolució anterior: 
l'alumnat tindrà una hora més de Matemàtiques i 
una hora més d'Anglés en 1r d’ESO.

El mateix dia 31 l'STEPV, va emetre una 
nota de premsa en què qualificava la resolució 
com a impresentable. En primer lloc, perquè 
obria la porta a augmentar les hores lectives 
del professorat. De fet, en dies posteriors, el 
Sindicat va tindre coneixement de centres 
d'incrementar-les per poder complir la 
resolució. Açò ha provocat que hi ha docents 
que han tancat l'horari amb més de 18 hores 
lectives, fet que incompleix la mateixa resolució 
de la Conselleria. Des del Sindicat considerem 
que és intolerable que es modifique qualsevol 
condició laboral del professorat sense haver 
passat per la Mesa de Negociació.

D'altra banda, aquesta decisió unilateral de 
la Conselleria va obligar els equips directius 
a refer els horaris del professorat —amb la 
dificultat i complexitat que requereix aquesta 
tasca— que ja s'havien tancat al juliol. En 
aquesta nota de premsa, el Sindicat també 

no té competència per a intervindre en 
el contingut de la normativa que la puga 
substituir. Aquesta nova normativa, per a 
la seua validesa, s'ha de negociar amb els 
sindicats en Mesa Sectorial, perquè afecta les 
condicions laborals del professorat. Com que 
tot açò no s’ha produït, el Sindicat considera 
que la resolució del 31 d’agost és totalment 
irregular i nul·la.

entre altres qüestions, per la publicació de 
la resolució del 31 d'agost. La Conselleria 
va defensar la legalitat de la decisió i va 
negar que afectara les condicions laborals 
del professorat. Amb tot, es va comprometre 
a corregir els increments horaris que 
resulten de l'aplicació de la resolució 
que traslladen els sindicats. La setmana 
següent, el dia 20, STEPV, CCOO i UGT van 
convocar concentracions davant els centres 
docents per mostrar el descontentament del 
professorat amb la gestió de la Conselleria en 
este inici de curs.

El Sindicat considera que la Conselleria 
hauria d’haver modificat el Decret de 
currículum de Secundària que regulava 
el treball per àmbits i l'assignatura de 
Projecte Interdisciplinari per a incorporar-
hi les correccions pertinents. Cal tindre 
en compte que el TSJ només va declarar 
la nul·litat de certs articles i apartats del 
Decret de currículum de Secundària, però 

UNA  
MESURA 

IMPRESENTABLE
LA CONSELLERIA OBLIGA A MODIFICAR ELS 

HORARIS D'ESO LA VESPRA DE LA INCORPORACIÓ 
DEL PROFESSORAT ALS CENTRES

Des del Sindicat considerem 
que és intolerable que 
es modifique qualsevol 
condició laboral del 
professorat sense 
haver passat per la 
Mesa de Negociació

L'STEPV considera que 
la decisió del Tribunal de 
Justícia deixa el professorat 
en una situació d'indefensió, 
ja que ha permés aplicar 
aquesta ampliació horària de 
manera unilateral i arbitrària

INICI DE CURS

Fotografia: Jimmy Baikovicius
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En aquest context, com a famílies entenem 
que més quantitat d'hores no vol dir més 
qualitat. Si Educació ens haguera consultat, 
la nostra proposta, sense cap dubte, mai 
hauria sigut l’increment de la jornada escolar, 
sinó destinar les hores a la codocència o 
fer desdoblaments de grups per millorar 
l’atenció de tot l’alumnat. Això, a més 
de rebaixar les ràtios, sí que suposaria 
l’augment de la qualitat educativa que 
perseguim. Però, en cap cas, estem d’acord 
en augmentar la ja poc racional jornada 

lectiva de l’alumnat de l’ESO, convertida 
ara en la més extensa i exhausta per a les 
nostres filles i els nostres fills.

De tot el conjunt de població de l’ESO, el més 
perjudicat és l’alumnat transportat dels IES 
comarcals o de municipi agrupats que encara 
inverteixen més temps i pateixen els desajustos 
majors en els hàbits de descans i nutrició. 
S’alcen una hora abans —cap a les sis del 
matí— i dinen una hora més tard que la resta 
—mai abans de les quatre de la vesprada—.

En el tema horari, a més de la qualitat, 
està en joc el benestar i la salut de l’alumnat.

Confederació d'AMPA 
Gonzalo Anaya

A pocs dies de començar el curs 2023-
2024, la Conselleria d’Educació 
anuncià a la premsa, sense diàleg, 

sense consens amb els sectors educatius, 
l’ampliació de dues hores en els horaris de 
l’ESO —amb una hora més de Matemàtiques 
i una hora més d’Anglés en 1r de l’ESO, 
sempre que es dispose del professorat, i 
per a 2n i 3r es poden fer també tallers de 
reforç i de lectura i projectes transversals—. 
La falta de temps per a tornar a fer horaris, 
sumat al retard en les adjudicacions i 
la consegüent falta de professorat, amb 
l’afegitó del problemes amb la xarxa llibres 
de Batxillerat i del transport escolar, han 
fet que la tornada a les aules haja sigut 
una cursa d’obstacles per a bona part dels 
centres educatius, l’alumnat i les famílies.

Per tant, a hores d’ara, just quan es 
compleix el primer mes del curs escolar, 
considerem que l’ampliació de les dues 
hores en l’ESO encara no ha tingut ni el 
temps, ni la programació, ni la reflexió 
docent, com tampoc l’organització, perquè 
eixes hores, abans destinades als projectes 
interdisciplinaris, siguen efectives per 
a l’alumnat i el seu procés educatiu. Els 
equips directius han hagut de quadrar 
horaris, per tercera vegada, amb les hores 
sobrants del professorat, que no sempre 
són docents de l’alumnat de l’ESO de les 
diferents matèries. També observem que 
l’ampliació d’hores està provocant greuges 
comparatius entre centres, perquè tot 
depén dels recursos docents.

La nostra proposta mai 
hauria sigut l’increment de la 
jornada escolar, sinó destinar 
les hores a la codocència 
o fer desdoblaments 
de grups per millorar 
l’atenció de tot l’alumnat

plaques solars als centres), i poder revertir 
els excedents a la nostra societat, i així 
adaptar-nos a les exigències d’aquest nou 
món que viu immers en una 6a revolució 
tecnològica. Per tant, és necessari continuar 
amb l’Edificant i el projecte zero de les 
plaques solars als centres.

Després va vindre la Resolució publicada 
en DOGV el 31 d’agost de 2023, que va 
implicar refer tots els horaris i planificació 
de centres. Una planificació que els equips 
directius ja havíem organitzat durant 
juliol i agost. És cert que hem d’acatar 
la normativa però com més prompte la 
coneguem, millor, així podrem realitzar la 
planificació i organització per aplicar-la de 
la manera més idònia, intentant que afecten 
com menys millor els horaris lectius, que 
ja teníem. Gestionar un centre no és només 
aplicar la normativa en vigor, hi ha diferents 
característiques a tindre en compte en aquest 
tipus de gestió per a assolir el Projecte 
Educatiu de Centre, amb la idiosincràsia que 
caracteritza cada centre.

També ens ha cridat molt l’atenció el 
plantejament de canviar els plans lingüístics 
de centres coneguts com a PEPLI. Els 
plans plurilingües són necessaris perquè 
el nostre alumnat tinga les portes del 
futur ben obertes. Hi ha diferents articles 
científics que demostren que un alumne 
bilingüe adquireix de manera més ràpida 
la llengua estrangera. Aprofitar aquest 
avantatge al País Valencià és més que 
significatiu. No hem de tancar portes, 
hem d’obrir-les. És a dir, obrir un ventall 
amb multitud d'oportunitats per a tothom. 
És fonamental impartir les diferents 
assignatures, matèries, mòduls, àmbits, 
etc., tant en valencià, com en castellà i en 
anglés. L’experiència que tenim en Formació 
Professional en aquest aspecte demostra 
l’eficiència del PEPLI. Cal acabar amb una de 
les mancances històriques que arrosseguem 
a l’Estat espanyol com és l’expressió oral en 
una llengua estrangera sense fissures. En 
altres estats europeus no existeix aquesta 
barrera comunicacional.

L’anàlisi en profunditat dels diferents 
aspectes d’aquest article aporten les dades 
necessàries per a tindre una visió clara, 
i d’aplicació directa, si volem donar la 
resposta que se’ns exigeix actualment als 
centres educatius.

Toni Gonzàlez Picornell
President ADIESPV (Associació de Directores 
i Directors de Secundària del País Valencià)

F eia temps que no vivíem un inici de 
curs com aquest. Les adjudicacions ja 
ens preocupaven als equips directius. 

No enteníem alguns titulars de premsa com 
els que deien que sobraven docents als 
centres, quan curs rere curs les plantilles 
definitives mai són les que hem proposat 
inicialment. Sempre tenim mancances de 
recursos humans sobre el que hem sol·licitat. 
Els centres, cada vegada més, necessitem 
diferents perfils per a donar respostes 
idònies al que la societat exigeix del sistema 
educatiu, i les necessitats augmenten a 
mesura que ens endinsem dins del segle XXI. 
Vivim una transformació del sistema educatiu 
significativa, amb implantació de diferents 
projectes, programes, canvis metodològics, 
necessitats d’aprofundiment en les TIC, 
de més concrecions en les adaptacions 
individuals i grupals, etc. 

La necessitat de personal no docent 
(educadors socials, psicòlegs, etc.) és 
més que significativa perquè l’atenció a la 
diversitat és complexa. Cal tindre també 
en compte altres tasques dels centres 
educatius, com ara els llocs de treball de 
consergeria i administració educativa, que 
no estan actualitzats en els perfils i horaris 
actuals. Una vegada més es remarca, 
almenys, poder tindre reflectides aquestes 
mancances de recursos humans, per a 
poder planificar i organitzar la cobertura 
d’aquests de cara al futur.

Respecte als edificis, és evident que cal 
adaptar-los a la nova realitat educativa. 
Necessitem aules de grans dimensions 
i diferents tipus de mobiliari per a poder 
treballar amb sistemes pedagògics més 
innovadors: treball cooperatiu, eines TIC 
adaptades a les diferents especialitats 
(robòtica, 3D, intel·ligència artificial, etc.), 
així poder aplicar metodologies actives 
que facen adquirir a l'alumnat les diferents 
competències bàsiques, específiques i 
professionals. Calen unes infraestructures 
adequades, uns centres que donen resposta 
als objectius de polítiques que respecten 
el medi ambient, com és el cas de produir 
energies renovables (com poden ser les 

UN INICI DE CURS  
FORA DE CONTEXT

MÉS HORES  
NO ÉS MÉS 
QUALITAT I AFECTA 
EL BENESTAR DE 
L'ALUMNAT
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Des de l'11 d'agost, que havia eixit la primera 
llista per al personal interí, encara no s'havien 
corregit les nombroses errades. Cap al migdia va 
eixir l'adjudicació per a Primària i, ja de matinada, 
la de Secundària. STEPV va participar-hi per fer 
costat al professorat afectat i reclamar solucions. 

Amb motiu de la resolució del 31 d'agost, 
que modificava els horaris de Secundària, 
STEPV va preparar un model de manifest 
de rebuig perquè els claustres dels IES 
l'aprovaren i l'enviaren a la Conselleria.

El 13 de setembre les protestes del 
professorat interí van tornar a les direccions 
territorials de Castelló i d'Alacant, i a la 
Conselleria d'Educació. El motiu: la decisió 
de l'Administració d'ajornar les adjudicacions 
previstes per al dia anterior. Unes 2000 vacants 
es van quedar per adjudicar. L'excusa, de nou, el 
mal funcionament del programa informàtic.

Les concentracions van continuar l'endemà. 
Aquell mateix matí, després de la reunió de la 
Mesa Sectorial d'Educació, els cinc sindicats 

EL PROFESSORAT VALENCIÀ 
VISIBILITZA EL DESCONTENTAMENT 
DAVANT LA  GESTIÓ DE LA 
CONSELLERIA

Ha sigut un estiu complicat per a milers de 
docents. Les adjudicacions d'inici de curs —i 
també les de principi de setembre— han sigut 
caòtiques i plenes d'errades. La mala gestió de la 
Conselleria ha provocat la reacció del professorat, 
que es va organitzar per xarxes i va traslladar el 
malestar a les portes de l'Administració.

El 22 d'agost, el personal interí es va 
concentrar en la conselleria per reclamar que, 
d'una vegada per totes, els adjudicaren la plaça. 

dies que, fins i tot, 14 centres educatius van 
resultar afectats. Retards, autobusos en males 
condicions... 
La situació va ser especialment greu per als 
centres d'educació especial, ja que els autobusos 
no estaven adaptats per a aquest tipus d'alumnat. 
Dos setmanes després del començament del 
curs, les famílies van esclatar i es van concentrar 
en la Conselleria, convocats per FAMPA València. 

El conseller Rovira, acompanyat pel secretari 
autonòmic i el director general de Centres, va 
fer acte de presència en la protesta per exposar 
la situació a les famílies. Explicacions que els 
representats de les ampes van qualificar de 
decebedores, ja que Rovira va responsabilitzar el 
Botànic per la concessió, va expressar la dificultat 
de revocar-la i no va donar cap alternativa, com 
demanaven les famílies afectades. Intersindical 
Valenciana i STEPV van donar suport a la 
mobilització i van exigir una actuació urgent per 
part de l'Administració per a dotar del transport 
escolar necessari i en condicions.

presents van convocar una conferència de 
premsa en què van fer públic un manifest 
conjunt de rebuig a la calamitosa gestió de 
l'inici de curs.
Una setmana més tard, el 20 de setembre, STEPV, 
CCOO i UGT van convocar concentracions a les 
portes dels centres docents. Per la millora del 
sistema d'adjudicacions, per la derogació de 
l'increment horari en Secundària, a favor del 
Valencià en l'ensenyament i en contra de les 
declaracions del conseller en què assegurava 
que en les aules valencianes s'adoctrina.

LES FAMÍLIES EN PEU DE GUERRA 
PEL TRANSPORT ESCOLAR

L'inici de curs també ha sigut convuls per 
a nombroses famílies. La nova empresa 
adjudicatària del transport escolar no va 
donar el servei que se n'esperava. Va haver-hi 

UN INICI DE CURS  
PLE DE MOBILITZACIONS

INICI DE CURS

Diferents protestes de professorat i famílies en l'inici del present curs escolar
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que no saben què fer amb tant de professor». 
Després va explicar a la Cadena SER que 
estudiaria l’acord de plantilles per si s’havien 
produït «excessos». 

ROVIRA QÜESTIONA L’AUTORITAT  
CIENTÍFICA DE L’AVL
Davant de les faltes d’ortografia i el mal 
ús normatiu dels textos de la Conselleria 
d’Agricultura, el responsable d’Educació 
va declarar al diari El Mundo que 
l’Acadèmia Valenciana de la Llengua «no 
té la veritat absoluta» i que ell no era 
un expert en qüestions lingüístiques. 
«Soc d’Alacant», va puntualitzar en 
un intent absurd per justificar les 
seues manifestacions. Entitats cultural 

L’ estrena del nou conseller 
d’Educació, José Antonio Rovira, 
ha encés la comunitat educativa 
amb tot un seguit de declaracions 

que, lluny d’ajudar a pal·liar l’inici de curs 
caòtic, han multiplicat el malestar. Rovira ja 
ha posat damunt de la taula les seues línies 
programàtiques: menys valencià a les aules i 
suport al secessionisme lingüístic, retallades 
en les plantilles docents i imposició del 
districte únic. Aquestes són les «perles» del 
màxim responsable d’Educació.

ROVIRA AFIRMA QUE SOBREN PROFESSORS
El conseller, en declaracions al diari El Mundo, 
va afirmar que sobraven docents i es va referir 
en una entrevista al fet que «hi ha instituts 

a «traure la ideologia de les aules». Una 
afirmació que va realitzar amb motiu de 
l’inici de curs i que tampoc va estar exempta 
de polèmica. De fet, el sindicat va demanar 
una rectificació immediata  ja que acusava 
el professorat de dur el seu alumnat a 
manifestacions.

ROVIRA APOSTA PEL DISTRICTE ÚNIC
Sota la idea de la «llibertat en l’elecció de 
centre» el conseller ja ha apostat per la 
recuperació del districte únic, sense entrar 
a valorar les desigualtats que generarà la 
mesura i el retorn a les escoles «gueto». Les 
famílies tornaran a barallar-se per entrar en 
uns pocs centres educatius. Un aspecte que es 
veurà agreujat en les grans ciutats.

alacantines van criticar el conseller per 
aquestes manifestacions. 

ROVIRA ES CARREGA L’ENSENYAMENT EN 
VALENCIÀ EN ZONES CASTELLANOPARLANTS
En declaracions a periodistes d’Alacant, José 
Antonio Rovira, va afirmar que modificarà la 
normativa d’ensenyament en valencià en les 
zones castellanoparlants mitjançant canvis en 
la llei d’acompanyament dels pressupostos 
de la Generalitat. No vol que s’impartisquen 
matèries en valencià.

ROVIRA ACUSA EL PROFESSORAT 
D'ADOCTRINAR L'ALUMNAT
Altres declaracions controvertides del titular 
d’Educació han sigut les que es referien 

UN CONSELLER  
CONTRA L'ESCOLA 
PÚBLICA I EL VALENCIÀ

EL NOU GOVERN VALENCIÀ RESSUSCITA ELS CONFLICTES DEL PASSAT

De fet, ja ha manifestat que vol eliminar el valencià 
com a llengua vehicular de diferents matèries en 
les zones castellanoparlants. A més, el conseller 
Rovira ha apuntat que sobren professors en un clar 
atac a les plantilles i les unitats en l’arranjament 
escolar. La modificació unilateral dels horaris 
lectius en l’ESO, sense comptar amb l’opinió dels 
sindicats, ha sigut tota una declaració d’intencions.

L’escenari que es dibuixa es un nou foment 
de l’escola concertada en detriment de la pública, 
com ja va succeir amb l’anterior govern del PP 
(legislatura 2011-2015). Per tot això, STEPV ha 
començat a organitzar l’afiliació en totes les 
comarques amb assemblees presencials i ha 
secundat les diferents mobilitzacions davant 
del caòtic començament de curs. El Sindicat ha 
fet una crida al professorat perquè s’afilie i es 

E l desastrós inici de curs escolar 
—amb les pitjors adjudicacions 
de la història— i el to bel·ligerant i 
intransigent del conseller han propiciat 

que el professorat isca al carrer. Les protestes 
davant de la conselleria i a les portes dels 
centres educatius han sigut la nota dominant en 
l’arrancada del primer trimestre.

La campanya «Organitza’t amb l’STEPV per 
l’educació pública» pretén unir tots els cossos 
docents per a posar fre a les acusacions de la 
Conselleria sobre adoctrinament en les aules i 
l’anunci de la imposició del districte únic, entre 
altres coses. El Sindicat lamenta que ens trobem 
davant d’una legislatura complicada, en la qual 
la Conselleria d’Educació ha tornat a posar en el 
punt de mira l’ús del valencià en l’ensenyament. 

mantinga unit per defendre l’escola pública. I tot 
per reforçar el moviment docent davant dels atacs 
patits i de tot allò que puga vindre en el futur. 

La participació és la clau. Totes i tots comptem!
Assemblees: Promourem les assemblees 
presencials al teu centre educatiu i a la teua 
comarca. Només amb la implicació de totes i tots 
podrem redreçar la situació.
Afilia’t: Si no formes part d’STEPV encara, afilia-
t’hi per defendre els teus drets laborals i per 
l’escola pública.
Teixit social: Fomenta la xarxa de contactes 
per unir esforços en la comunitat educativa. 
Professorat, alumnat, mares i pares hem de 
treballar junts perquè l’ensenyament que volem 
no acabe com aigua en cistella.

EL PROFESSORAT ES MOBILITZA 
DAVANT D’UN ANY COMPLICAT

CAMPANYA «ORGANITZA’T AMB L’STEPV PER L’EDUCACIÓ PÚBLICA»

El conseller Rovira donant explicacions
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INFANTIL I PRIMÀRIA
Han contestat l’enquesta del sindicat 150 
centres d’aquestes etapes educatives.

El 16% han augmentat el nombre d'unitats 
respecte del curs passat, mentre que un 8% ha 
disminuït el nombre d’unitats. Quant al nombre 
d’alumnat, el 40% afirma que ha augmentat 
mentre que un 20% afirma que ha disminuït. 

El 64% dels centres manifesten haver 
incrementat la plantilla docent. La majoria 
dels centres, un 56% afirmen que l’acord 
de plantilles signat pels sindicats amb la 
Conselleria del Botànic ha sigut positiu. El 44% 
que el considera insuficient reclamen més 
plantilla per atendre les necessitats educatives 
especials de l'alumnat.

A la pregunta de si tenen tot el 
professorat que han sol·licitat a la 
Conselleria, un 36% assegura no té tota la 
plantilla que necessitarien. Bé perquè l’han 
sol·licitat i no l’han enviat. O bé perquè els 
han enviat el que han sol·licitat però, així i 
tot, en necessiten més.

Només el 5% dels centres han manifestat 
que l’11 de setembre tenien tota la plantilla 

completa per començar el curs, mentre que 
la immensa majoria, el 95%, van començar 
l’activitat lectiva sense tota la plantilla. 

Respecte al personal no docent, el 64% 
afirmen que tenen el personal educador 
corresponent. I pel que fa al personal 
administratiu, només el 25% dels centres tenen 
tot el personal. 

SECUNDÀRIA, BATXILLERAT I FORMACIÓ 
PROFESSIONAL
Han contestat l’enquesta 62 centres docents.

El 43% responen que han incrementat el 
nombre d’unitats respecte al curs passat, 
mentre que l’11% en té menys. En la majoria 
dels centres (64%) hi ha hagut increment de 

professorat. És significatiu que en un 25% 
dels centres aquest increment ha sigut de 
més de 5 docents i en un 22% l’increment 
ha sigut de més de 10 docents. Evidentment, 
aquest increment de plantilla es deu a l’acord 
de plantilles signat pels sindicats abans de 
l’estiu. 

Malgrat aquests increments importants, 
pràcticament la meitat dels centres (49%) 
consideren que l’acord es queda curt. 

És també significatiu que el 90% dels 
centres han començat el curs lectiu amb la 
plantilla incompleta. 

Sobre la modificació dels horaris d’ESO 
per la Resolució del 31 d’agost, el 82% ha 
contestat que hi està en contra. I, a més, el 51% 
dels centres afirma que el professorat ha vist 
incrementat l'horari lectiu, tot i que la resolució 
deia expressament el contrari. El Sindicat 
ha exigit a la Conselleria que corregisca 
immediatament aquests increments horaris 
que són manifestament il·legals.

Quant a l’alumnat, el 72% manifesta que ha 
augmentat el nombre d’alumnes respecte del 
curs passat i en un 10% ha disminuït. 

Respecte al personal no docent, el 63% dels 
centres contesten que sí que tenen el personal 
administratiu que els correspon. 

ALGUNES CONCLUSIONS
El Sindicat vol destacar que els acords de 
plantilles docents d’Infantil i Primària i de 
Secundària i FP han incrementat el nombre 
de professorat en els centres. És possible que 

molts centres no valoren suficientment les 
plantilles perquè durant aquest curs només 
s’ha aplicat una part de l’increment previst. 
Serà el curs que ve quan s’acabe de completar 

l’increment, fins a 5.000 docents, si no hi ha 
cap canvi per part de l’actual Conselleria. 

ENSENYAMENTS ARTÍSTICS SUPERIORS
El sindicat ha rebut 17 respostes procedents 
dels 13 centres dependents de l’ISEA. Sobre el 
nombre d'alumnat del curs actual en relació 
amb l'anterior un 47 % dels participants afirma 
que ha crescut i un 17% que ha disminuït. El 
60% del centres manifesten haver augmentat 
el nombre de professorat respecte del curs 
anterior. Un mateix percentatge assenyala no 
haver disposat de la plantilla completa a l’inici 
de les classes. En alguns centres denuncien 
que eixe augment de plantilla correspon a la 
contractació de professorat especialista que 
haurien de ser cobertes per professorat interí.  

Pel que fa a la investigació, tan sols el 
25% de les respostes afirma poder dedicar-
se oficialment a investigar quan en cursos 
anteriors ho feia un 56%. A les conclusions 
finals la majoria coincideix en la necessitat de 
recuperar una major descàrrega horària per 
investigar i per coordinar-se. Una necessària 

millora i ampliació de les infraestructures, que 
en alguns casos són alarmants, i una dotació 
correcta de personal PAS. Reivindicacions 
que el Sindicat continuarà traslladant a la 
nova direcció de l’ISEA, així com altres també 
cabdals i que queden pendents, com ara l’ordre 
de desenvolupament del ROF, el traspàs del 

personal a universitats que recollia la transitòria 
segona del Decret 243/2019 o el projecte de Llei 
d’Ensenyaments Artístics que va quedar aturat. 

CONSERVATORIS ELEMENTALS I PROFESSIONALS 
DE MÚSICA I DANSA
El 50% dels participants afirmen que es 
manté el mateix nombre d’alumnat i un 25 
% que ha crescut. El 25% afirma no disposar 
de la totalitat de la plantilla a l’inici de 
les classes i en el mateix percentatge no 
compta amb el suficient PAS. Pel que fa a 

les instal·lacions, el 25% denuncia diverses 
mancances, com ara deficiències de connexió 
wifi o dels sistemes de climatització, i també 
les relacionades la dotació i renovació de 
material i instrumental.

El Sindicat traslladarà a la nova Direcció 
General totes aquestes qüestions i unes altres 
també urgents: els plantejaments del nou 
equip al voltant dels nous currículums que 
s’han d’implementar al curs que ve o l'estat 
actual de les integracions de conservatoris a la 
xarxa GVA previstes per l’anterior govern.

ESCOLES OFICIALS D’IDIOMES
El 60% dels centres participants afirmen 
no haver disposat de la plantilla completa a 
data d’inici de curs. En el 75% no hi ha hagut 
cap increment de plantilla respecte del curs 
anterior i en alguns casos s’han perdut hores 

de professorat que havien sigut autoritzades 
inicialment. El 100% dels centres participants 
assegura tindre mancances de personal 
administratiu.

Pel que fa a la matrícula es manté en el 
75% dels casos i en un 25% ha crescut. Pel 
que fa als grups curriculars en un 75% es 
manté igual i en un 25 % ha disminuït malgrat 
eixe increment de matrícula. La política 
de la Conselleria és lamentablement la de 
creixement zero, malgrat les reivindicacions 
del Sindicat i dels centres. 

El 100% denuncia falta d’espai durant la 
realització de les PUC (Proves Unificades de 
Certificació). Sobre el professorat de suport, 
el 50% de participants assegura haver tingut 
problemes per a organitzar-lo i que a eixe 
professorat li falta formació. La reivindicació 
majoritària sobre les PUC és la que des de 
l'STEPV estem traslladant contínuament sobre 
unes limitacions del nombre adaptats a les 
plantilles de cada escola. 

A les conclusions finals es destaca la 
necessitat de reprendre el grup de treball 
“repensem les EOI” i altres reivindicacions 
compartides per STEPV, que el Sindicat 
traslladarà a la nova DG: l’Ordre acadèmica 
de les EOI, integrar l’avaluació de la mediació 
lingüística amb la resta de destreses, l'EOI 
Virtual Valenciana, les condicions laborals del 
personal treballador o la falta d’espais propis 
i adequats.

La majoria dels centres, un 
56% afirmen que l’acord 
de plantilles signat pels 
sindicats amb la Conselleria 
del Botànic ha sigut positiu

Sobre la modificació 
dels horaris d’ESO per la 
Resolució del 31 d’agost, 
el 82% ha contestat que hi 
està en contra. I, a més, el 
51% dels centres afirma 
que el professorat ha vist 
incrementat l'horari lectiu Pel que fa a la investigació, 

tan sols el 25% de les 
respostes afirma poder 
dedicar-se oficialment a 
investigar quan en cursos 
anteriors ho feia un 56%

El 100% dels centres 
participants denuncia falta 
d’espai durant la realització 
de les PUC. Sobre el 
professorat de suport, el 50% 
de participants assegura 
haver tingut problemes 
per a organitzar-lo

La immensa majoria 
dels centres, el 95%, van 
començar l’activitat lectiva 
sense tota la plantilla

Serà el curs que ve quan 
s’acabe de completar 
l’increment de plantilles, 
fins a 5.000 docents, si no 
hi ha cap canvi per part 
de l’actual Conselleria

El 25% afirma no disposar 
de la totalitat de la plantilla 
a l’inici de les classes i en 
el mateix percentatge no 
compta amb el suficient PAS

RESULTATS DE L’ENQUESTA ALS  
CENTRES SOBRE L’INICI DE CURS

INICI DE CURS



11ALLIOLI 290 / NOVEMBRE 2023

EL SINDICAT, AL DIA

2021

JUNY
19 DE JUNY

STEPV CONVOCA CONCENTRACIÓ PERQUÈ NO 
ES PERDA CAP PLAÇA EN EL CONCURS DE 
MÈRITS
El Sindicat calcula que es poden quedar 
desertes unes 300 places.

20 DE JUNY

STEPV PLANTEJA MÉS MESURES PER A 
REDUIR LA BUROCRÀCIA EN LA NEGOCIACIÓ 
DE LES INSTRUCCIONS D’INICI DE CURS
El Sindicat ha plantejat una bateria de 
propostes per a millorar les condicions de 
treball el curs que ve.

27 DE JUNY

STEPV SIGNA L’ACORD DE PLANTILLES 
D’INFANTIL I PRIMÀRIA I SECUNDÀRIA I FP 
AMB RANG DE DECRET
El Consell ho va aprovar en la reunió del 29 
de juny.

29 DE JUNY
PUBLICAT UN REIAL DECRET QUE AMPLIA LES 
PLACES PER A UN NOU CONCURS DE MÈRITS
S’ha de convocar un nou concurs de mèrits 
el curs que ve, que ha d’estar resolt abans 
que acabe l’any 2024.

JULIOL
3 DE JULIOL

STEPV ABANDONA LA MESA DE NEGOCIACIÓ 
DEL CONVENI COL·LECTIU D'UNIVERSITATS
La impossibilitat d’acordar unes retribucions 
dignes per al personal investigador i de 
suport a la investigació ha obligat al Sindicat 
a prendre la decisió.

6 DE JULIOL
EL DOGV PUBLICA ELS ACORDS DE 
PLANTILLES D’INFANTIL I PRIMÀRIA I DE 
SECUNDÀRIA I FP
STEPV celebra que s’hagen publicat aquests 
acords que comencen a aplicar-se el curs 
que ve.

12 DE JULIOL
REUNIÓ DEL GRUP DE TREBALL SINDICAL 
SOBRE EL CONCURS DE TRASLLATS
Representants de STEPV, ANPE, CSIF, 
CCOO i UGT es reuneixen per a tractar 
la problemàtica del concurs de trasllats 
d'aquest curs.

19 DE JULIOL 
STEPV FELICITA EL NOU CONSELLER 
D’EDUCACIÓ, UNIVERSITATS I OCUPACIÓ, JOSÉ 
ANTONIO ROVIRA
El Sindicat li traslladarà les seues propostes 
en educació.

26 DE JULIOL

LA JUNTA ELECTORAL VALIDA LES 
SIGNATURES DE LA ILP PER LA BAIXADA DE 
LES RÀTIOS
Una delegació de la comissió promotora va 
acudir a les Corts a l’acte de validació de les 
signatures.

AGOST
9 D'AGOST

STEPV NO TOLERARÀ CAP RETALLADA NI EN 
PLANTILLES DOCENTS NI EN EL VALENCIÀ
Com a resposta a les declaracions del 
nou conseller d’Educació, que apunten a 
retallades de professorat i a un retrocés del 
valencià com a llengua vehicular.

14 D'AGOST
LA CONSELLERIA TORNARÀ A PUBLICAR 
LES ADJUDICACIONS D’INICI DE CURS PER 
CORREGIR LES ERRADES
STEPV demana explicacions a la directora 
general de Personal.

21 D'AGOST
STEPV EXIGEIX A LA CONSELLERIA QUE 
RESPONGA ALS PERJUÍS DEL PROFESSORAT 
AFECTAT PER LES NEFASTES ADJUDICACIONS
El Sindicat considera un despropòsit que 
encara no haja finalitzat el procés a 11 dies 
de l’inici del curs.

31 D'AGOST

STEPV CONSIDERA IMPRESENTABLE LA 
RESOLUCIÓ SOBRE LA MODIFICACIÓ DELS 
HORARIS EN ESO PUBLICADA EN EL DOGV
El Sindicat estudia un recurs jurídic per falta 
de negociació en Mesa Sectorial.

SETEMBRE
4 DE SETEMBRE
MANIFEST PER ALS CLAUSTRES CONTRA EL 
CANVI D’HORARI EN ESO
STEPV prepara un model de manifest 
perquè els claustres l'aproven i l'envien a 
la Conselleria d’Educació per rebutjar la 
resolució del 31 d'agost.

8 DE SETEMBRE
CONTINUEN LES ERRADES EN LES 
ADJUDICACIONS D’AHIR
STEPV ha presentat recurs contra la 
resolució que modifica els horaris de 
secundària i exigeix al conseller d’Educació 
que retire les acusacions al professorat 
d’adoctrinar l’alumnat.

11 DE SETEMBRE
STEPV CRITICA LA FALTA DE PROFESSORAT EN 
ELS CENTRES PER A COMENÇAR EL CURS AMB 
NORMALITAT
La Conselleria no ofereix en les 
adjudicacions de la setmana passada les 
baixes del professorat.

13 DE SETEMBRE

STEPV DONA SUPORT A LES CONCENTRACIONS 
DEL PROFESSORAT AFECTAT PER LES 
ADJUDICACIONS
La Conselleria no ha adjudicat les més de 
2000 vacants i substitucions previstes per 
problemes informàtics, novament.

14 DE SETEMBRE
MANIFEST UNITARI DELS SINDICATS DE LA 
MESA SECTORIAL D’EDUCACIÓ
STEPV, ANPE, CSIF, CCOO i UGT redacten 
un escrit després de la reunió de la Mesa 
Sectorial convocada per a tractar l’inici 
de curs.

STEPV REBUTJA LA DISMINUCIÓ DEL 
VALENCIÀ COM A LLENGUA VEHICULAR EN 
L’ENSENYAMENT
El conseller d’Educació avança en la 
seua intenció de modificar la llei de 
plurilingüisme per reduir la presència del 
valencià a les aules.

19 DE SETEMBRE
EL TSJ NO ADMET L’ESCRIT D’STEPV SOBRE 
L’EXECUCIÓ DE SENTÈNCIA CONTRA LA 
RESOLUCIÓ QUE MODIFICA ELS HORARIS D’ESO
La raó és que la sentència no és ferma. Per 
aquest motiu, el Sindicat considera que les 
resolucions de la Conselleria que es dicten 
en execució de les sentències tampoc són 
procedents.

20 DE SETEMBRE

DESENES DE CENTRES ES CONCENTREN 
EN PROTESTA PER LES POLÍTIQUES DE LA 
CONSELLERIA
STEPV, CCOO i UGT han convocat les 
concentracions en els centres per protestar 
pel caos de les adjudicacions, la modificació 
dels horaris en ESO, les acusacions del 
conseller contra el professorat i la pretensió 
de reduir el valencià en l’ensenyament.

21 DE SETEMBRE
INTERSINDICAL VALENCIANA DONA SUPORT 
ALS CENTRES AMB FALTA DE TRANSPORT 
ESCOLAR
Intersindical Valenciana, mitjançant 
representants d'STEPV i STAS-Intersindical, 
acompanyen  les famílies afectades 
convocades per FAMPA València a la 
concentració davant la conselleria 
d’Educació.

25 DE SETEMBRE

ESCOLA VALENCIANA I STEPV ACORDEN 
TREBALLAR CONJUNTAMENT PER EVITAR 
RETROCESSOS EN L’ÚS DEL VALENCIÀ
Les dues entitats s’han reunit aquest matí 
per analitzar les polítiques lingüístiques que 
pretén aplicar la nova Conselleria.

OCTUBRE
2 D'OCTUBRE
STEPV PRESENTA AL·LEGACIONS A LA 
MODIFICACIÓ DE LA LLEI DE PLURILINGÜISME
El Sindicat considera il·legal eliminar el 
dret d’estudiar matèries en valencià en les 
comarques castellanoparlants.
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Botànic, era conseqüència de la LOMLOE i 
ha sigut un xoc per als claustres, perquè cal 
canviar la mentalitat del professorat amb 
més formació.

El conseller ha manifestat que vol retirar 
l’ensenyament en valencià de les zones 
castellanoparlants. Com avalua aquestes 
pretensions?
Les declaracions del conseller és com un 
preàmbul del que ens ve al damunt. De 
retrocedir 30 anys arrere. És cert que les 
lleis —com la de plurilingüisme— sempre 
costen més de retirar, però la intenció és eixa, 
la d’anar disminuint l’ús del valencià en les 

escoles. És la seua política, discriminar el 
valencià en la societat. No sé fins a quin punt, 
legalment, es pot reduir el valencià. El marc 
que estableix els percentatges de llengües 
en l’ensenyament el marca el ministeri. Seria 

privar l’alumnat d’aprendre la nostra llengua i 
serà perjudicial en el futur en termes laborals i 
d’afavorir el plurilingüisme.

En el seu centre, el CEIP Cervantes de 
València, ofereixen el 90% d’ensenyament 
en valencià en infantil i un 57% en primària. 
Realitzen un seguiment del seu alumnat i la 
llengua amb la qual estudien en secundària i 
en les universitats?
Fem un poquet d’història. En el Cervantes 
teníem dues línies en valencià i una en 
castellà. La línia en castellà estava sempre 
formada per nouvinguts i les línies en valencià 
per alumnat de la ciutat. Això comportava 
una discriminació que amb el plurilingüisme 
s’acabà. La nostra escola és un centre 
pioner en l’ensenyament en valencià i amb 
la llei oferim el màxim d’educació en la 
nostra llengua. L’alumnat que realitza tota 
l’escolarització en el Cervantes arriba a 
tindre una bona competència lingüística tant 
en castellà com en valencià. Òbviament des 
de l’escola reforcem el valencià per ser una 
llengua minoritzada. Sempre hem demanat 
que en els instituts es continue amb el mateix 
nivell de llengua vehicular i veiem que això 
no està passant. Els plans lingüístics dels 
instituts no donen continuïtat al treball de les 
escoles, i és el nostre cas.

Què pensa quan sent dir al govern actual que 
el professorat adoctrina?
Tornant al projecte lingüístic de centre, du 
un pla de normalització lingüística. Nosaltres 
fixem els percentatges per llengües de les 

d’estar insistint, el Sindicat i les associacions 
de directors. Sabem que ens escolten, 
però abans era molt més fàcil accedir a la 
Conselleria. A més ens falten figures com 
l’educadora d’Educació Especial, que és 
una figura fonamental per a atendre les 
necessitats educatives que s’han incrementat 
en les escoles en els darrers anys. També hi 
ha centres que encara no tenen cobertes les 
places de Pedagogia Terapèutica i Audició 
i Llenguatge dels programes de millora 
educativa.

I quin balanç fa dels huit anys del Botànic?
Quant a educació s’ha avançat, però no al 
ritme que esperàvem. S’haurien d’haver 
blindat moltes coses. En el tema del 
plurilingüisme hi ha diferents opinions, però 
sí que és cert que el valencià ha arribat a 
les aules on abans no arribava i se n’ha 
incrementat l’ús en les escoles en el conjunt 
del País Valencià. Respecte a projectes de 
formació, d’innovació, d’assessorament hem 
vist un avanç. Amb la llei d’inclusió, pense 
que han anat massa de pressa. Els claustres 
no estaven preparats per a tant de moviment, 
però la posada en marxa no depenia del 

Vicent Xavier Contrí
Àrea de Publicacions

C om ha viscut el començament del 
curs? Què espera del nou govern de 
la Generalitat?
Crec que l’avanç que s’havia 

aconseguit es perdrà. Ja hem començat 
malament, amb unes declaracions del 
conseller d’Educació lamentables i 
vergonyoses com la desacreditació de 
l’Acadèmia Valenciana de la Llengua o 
ometre l’Estatut d’Autonomia, que és el 
marc normatiu que ho regula tot quant al 
valencià. Aleshores no n’esperem massa. De 
fet, esperàvem que dimitira després d’eixes 
declaracions. Hem començat molt malament 
amb la qüestió de les plantilles. És com si 
estigueren jugant amb el nostre treball, 
amb la nostra dignitat. Hem tingut molt de 
professorat interí esperant un 22 d’agost 
sense saber on treballaria. Hem iniciat el curs 
sense el 15 o el 20% de la plantilla en moltes 
escoles. En la ciutat de València, en cinquanta 
escoles faltaven de sis a huit mestres. A 
hores d’ara les places s’han cobert a base 

Mireia Soriano fa vint anys que excerceix la docència. Enguany és el segon 
curs que dirigeix el CEIP Cervantes de València, una escola amb més d’un 
segle de vida al nucli històric del Cap i Casal. Soriano entén el centre 
educatiu com un espai de trobada, d’integració i de vertebració del barri. 
Lligada als moviments socials, com ara Escola Valenciana, Ca Revolta o 
STEPV, és una ferma defensora de l’escola pública en valencià. Amb ella 
raonem sobre l’inici de curs més accidentat que es recorda.

Hem començat malament, 
amb unes declaracions 
del conseller d’Educació 
lamentables i vergonyoses 
com la desacreditació de 
l’Acadèmia Valenciana 
de la Llengua o ometre 
l’Estatut d’Autonomia

AMB LA NOVA 
CONSELLERIA PAREIX 
QUE RETROCEDIM 
TRENTA ANYS"

"

ENTREVISTA:   
MIREIA SORIANO,  
DIRECTORA DEL CEIP  
CERVANTES DE VALÈNCIA
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assignatures i en el pla de normalització 
fomentem l’ús del valencià en l’àmbit de la 
comunitat educativa. Aleshores emprem el 
valencià en la cartelleria, les comunicacions, 
les reunions, les celebracions, les entrevistes, 
la presència en els mitjans de comunicació, 
els claustres, la Cocope i el Consell Escolar. 
L’any passat vaig tindre, no sé com dir-ho, 
una «agressió mediàtica». La plataforma 
Hablemos Español va començar a difondre 
articles en mitjans de comunicació de la seua 
línia ideològica, senyalant el centre com que 
adoctrinàvem, que no deixàvem que s’usara 
l’espanyol, que discriminàvem les famílies 
que volien l’espanyol. Nosaltres ho vam 

denunciar des del Consell Escolar, que és 
la representació de la comunitat educativa i 
que aprova els plans de centre. Es va fer un 
comunicat i es va exposar a tota la comunitat 
educativa. Llavors la família denunciant, 
perquè va ser una sola família de sis-centes, 
va frenar una miqueta. Enguany ha vingut 
una altra família, que em va reconéixer que 

d’èxit que fomenta el model dialògic, de 
solucionar els conflictes a través del 
diàleg. Som un centre que s’obri a la 
participació de les famílies, l’AMPA és un 
pilar fonamental perquè s’involucra molt 
realitzant activitats o subvencionant-les 
per a l’alumnat desafavorit. Organitzem 
celebracions en dates significatives. Som 
una escola oberta al barri.

Amb aquest arrelament a la història i les 
tradicions del Cap i Casal, compta amb el 
suport de la Conselleria i de l’Ajuntament?
No. Falta molt de suport per part de 
l’Ajuntament. El consistori és l’encarregat 
del manteniment de l’edifici i la Conselleria 
s’encarrega més de la gestió de personal. 
Hi ha un engranatge de gestió que dificulta 
l’avanç amb vista a millorar el centre. 
L’Ajuntament hauria d’invertir molt més en el 
manteniment de les escoles. En comparació, 
en els pobles és més fàcil que en una gran 
ciutat. He sigut directora també en un centre 
d’Alboraia i era molt més fàcil l’accés a 
l’Ajuntament. No hi ha operaris, en tenim 
dos per a tot València, per a la neteja dels 
patis. La nostra escola està molt precària, 
ens cauen les parets, les teules cauen quan 
fa vent i la solució que prenen es podar els 
arbres en compte d’arreglar la teulada. Hi 
ha molt de dèficit. És una llàstima perquè 
és una escola gran i hi ha moltes entitats 
i associacions que ens estan demanant el 
centre. Tenim una sala d’actes preciosa 
que si s’habilitara seria un espai cultural 
magnífic per usar-lo.

venia per la plataforma Hablemos Español 
i demanava per què les fitxes del centre no 
estaven en espanyol. Parlem d’una família 
que porta deu anys en l’escola. Crec que 
comença una cacera de bruixes en els 
centres que tenim els projectes lingüístics i 
els plans de normalització en valencià amb 
percentatges màxims. La temor és eixa. Ara 
estaran reforçats per la conselleria i les 
declaracions del conseller van en eixa línia. 
Van per l’ensenyament en valencià, una altra 
vegada. amb les amenaces del conseller de 
refer la llei de plurilingüisme. Supose que 
anirà enviant instruccions a poc a poc fins 
que acabe de modificar la llei. I el que està 
fent és perjudicar l’alumnat, perquè està 
demostrat que l’alumnat castellanoparlant 
que rep l’educació en valencià acaba tenint 
una competència lingüística equitativa en les 
dues llengües oficials. L’escola ha de pal·liar 
la desigualtat lingüística que tenim en la 
nostra societat.

Quins són els valors de l’escola que dirigeix?
És una escola amb ensenyament en 
valencià, arrelada a les nostres tradicions 
i molt vinculada a la cultura. Tenim la sort 
d’estar en el centre de València, de viure 
envoltats del Museu de la Beneficència, 
de l’IVAM, de l’Escola de Teatre i de la 
Societat Coral el Micalet. Tenim un projecte 
interdisciplinari en qual treballem l’art, 
que n’és l’eix transversal. També som una 
escola intercultural perquè tenim alumnat 
d’almenys 20 nacionalitats diferents i 
ens centrem en les actuacions educatives 

I un col·legi que està ubicat en el centre 
històric, com resol les qüestions de mobilitat?
No tenim problemes. L’alumnat és del barri 
i ve a peu. Els que arriben d’un poquet més 
lluny ho fan en bicicleta, pel carril bici. Tenim 
un aparcament de bicicletes i les famílies en 
fan un bon ús. Tenim tres portes d’accés —i 
torne al tema de l’Ajuntament— i no tenim 
tres conserges, en tenim una i mitja, raó per la 
qual cosa les mestres hem de fer la funció de 
conserges.

Com veu si s’instaura el districte únic per a 
les escoles?
Veig que afavorirà més encara les escoles 

concertades i les públiques quedarem més 
desemparades. En qualsevol cas, nosaltres en 
el Cervantes ja tenim baixa matrícula. Per la 
natalitat, que ha disminuït prou, i perquè en el 
centre de València el procés de la turistificació 
ha fet que els veïns no puguen assumir 
l’encariment de les vivendes i la seua conversió 
en apartaments turístics. La tipologia del barri 
ja no és familiar, és turística. Som una escola 
gran, amb moltes places i moviment d’alumnes.

Hem iniciat el curs sense el 
15 o el 20% de la plantilla 
en moltes escoles. En 
la ciutat de València, en 
cinquanta escoles faltaven 
de sis a huit mestres

El districte únic afavorirà 
més encara les escoles 
concertades i les 
públiques quedarem 
més desemparades

Mireia Soriano en el despatx de l'equip directiu del CEIP Cervantes de València
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puntuació a les persones que participen des 
del seu primer destí definitiu, de manera 
que es cobriria la immensa majoria del 
professorat de les oposicions de 2019 i 
2021, els més afectats per la sentència. El 
Consell Nacional va valorar que la resta de 
propostes no tenien la garantia jurídica per 
a dur-les a cap.

En la Mesa sobre el concurs de trasllats 
del 3 d’octubre de 2023, STEPV va presentar 
la proposta acordada en el Consell Nacional. 
La Conselleria va desestimar-la, per 
considerar que introduir un nou subapartat 
que torne a baremar la mateixa puntuació 
(perquè ja es puntua en l’apartat 1.1.1.) no 
està justificat. 

En el segon torn, STEPV va reformular 
la proposta per a incrementar la puntuació 
precisament en l’apartat 1.1.1., que valora 
l’antiguitat en el centre des del qual 
es participa amb destinació definitiva, 
proposta que sí que va ser acceptada 
per l’Administració. I, efectivament, s’han 
incrementat 2 punts en cada un dels 
subapartats d’antiguitat en el centre. 

De totes les propostes presentades en 
la Mesa Sectorial, aquesta és l’única que es 
va acceptar perquè té totes les garanties 
jurídiques i no incompleix els principis 
d’igualtat, mèrit i capacitat en què es basa 
el concurs de trasllats. Aquesta proposta 
també va comptar amb el suport d’altres 
sindicats. Les propostes d’altres sindicats, 
com ara que hi haguera un doble torn, es 
van rebutjar. 

En cap altre territori de l’Estat s’ha 
modificat, segons pareix, el barem de 
mèrits del concurs ni s’ha establit cap altra 
modificació.

En conclusió, si STEPV no haguera fet 
la segona proposta, no hauria modificat 
res del concurs de trasllats, perquè cap 
altre sindicat va proposar aquesta mesura, 
malgrat que després s’hi van sumar.

L a coincidència d’una sentència del 
Tribunal Suprem –que estimava el 
recurs d’un funcionari de carrera 

que reclamava la puntuació de la seua 
antiguitat com a funcionari interí i en 
pràctiques– amb el procediment del 
concurs de mèrits, segons el qual les 
persones seleccionades no han de fer 
l’any de pràctiques    –per tant, enguany 
participen amb tota la puntuació–, ha 
provocat que el funcionariat de carrera 
més recent veja que té menys opcions per a 
aconseguir la plaça desitjada en el concurs 
de trasllats.

Des del primer moment, STEPV s’ha 
preocupat per aquest col·lectiu i s’ha 
entrevistat diverses vegades amb l’anterior 
Conselleria per a buscar solucions. Al maig, 
el Sindicat va convocar una assemblea 
per a continuar tractant la problemàtica 
i arreplegar propostes. A més, STEPV va 
convocar la resta de sindicats al juliol per 
a estudiar alternatives i buscar solucions. 
Les propostes que es van plantejar en la 
reunió passaven per adjudicar primer el 
funcionariat de carrera fins a 2022/23 i 
a continuació els del concurs de mèrits 
o modificar la puntuació del concurs de 
trasllats. També es va acordar que totes 
les possibles solucions havien de tindre 
la viabilitat jurídica necessària perquè 
es pogueren dur a terme i evitar la 
judicialització del concurs de trasllats. 

El Sindicat va decidir convocar un consell 
nacional, màxim òrgan de decisió entre 
congressos, el 30 de setembre, per a acabar 
de definir una postura, després d’estudiar la 
viabilitat de totes les propostes que hi havia 
damunt la taula. Es va acordar proposar 
introduir un nou apartat per a donar 

En la Mesa Sectorial del passat 3 d’octubre 
la Conselleria va acceptar la proposta del 
Sindicat per a incrementar la puntuació 
en el centre amb destinació definitiva

ES MODIFICA 
EL BAREM DEL 
CONCURS DE 
TRASLLATS A 
PETICIÓ D’STEPV

ACCIÓ SINDICAL

Igualment, Educació no estava substituint el 
professorat de baixa, també perquè Hisenda 
no havia autoritzat la cobertura d’aquestes 
situacions, fet que suposa una sobrecàrrega 
de treball per a la resta de professorat que ha 
de cobrir els buits.

Aquests centres van manifestar als 
sindicats convocants que van desbordats 
per a poder atendre com cal el seu alumnat 
i es queixen que la situació està esdevenint 
insostenible. 

Per tot això, ambdós sindicats van convocar 
concentracions el 2 de novembre a Alacant, 
València i Castelló.

E ls arguments que va donar 
l'Administració per a explicar 
la no cobertura de les places, 

especialment les substitucions, no 
convencen els dos sindicats. La suposada 
falta de pressupost per a autoritzar-les 
s’hauria d’haver previst i autoritzat de 
forma urgent, per a evitar la greu situació 
que han patit els centres per la falta 
d’aquest personal que, en molts casos, atén 
l’alumnat amb més necessitats educatives 
i atenció. Ens referim a educadores i 
educadors, i fisioterapeutes, que depenen 
de la Conselleria de Funció Pública.

Els dos sindicats van rebre nombroses 
queixes de centres educatius que 
reclamen el personal que els falta, tant 
docent com PAE i PAS, per a poder 
atendre de forma adequada l'alumnat

STAS I STEPV CONVOQUEN 
CONCENTRACIONS PER A 
EXIGIR L'ADJUDCACIÓ DE 
TOTES LES PLACES PENDENTS

Concentració del 2 de novembre a València



15ALLIOLI 290 / NOVEMBRE 2023

recuperació i normalització del valencià en 
el nostre país. 

La modificació de la llei de plurilingüisme 
per a evitar que l’alumnat de comarques 
castellanoparlants puguen cursar 

S TEPV i Escola Valenciana valoren 
molt negativament les mesures 
anunciades pel conseller 

d’Educació, José Antonio Rovira, que 
comportarà un retrocés evident en la 

assignatures en valencià —fet que ja 
permetia el decret de plurilingüisme de 2012 
de la consellera Català, actual alcaldessa de 
València— és el primer pas d’aquest retrocés 
en l’àmbit de l’ensenyament. Es tracta, 
sobretot, d’un tracte discriminatori cap a 
l’alumnat d’aquestes comarques perquè se’ls 
nega el coneixement de la llengua i, per tant, 
d'oportunitats futures.

Les dues entitats han acordat fer un 
seguiment de les polítiques lingüístiques del 
govern valencià i mobilitzar la ciutadania 
per a evitar qualsevol retrocés en l’ús i en 
l’ensenyament del valencià al nostre país.

estudien en valencià, i la resolució del 31 
d’agost que modifica l’horari i incrementa 
les hores lectives en l’ESO. En definitiva, la 
valoració que s'ha realitzat d'aquest inici de 
curs escolar ha sigut molt negativa.

La Plataforma estarà vigilant perquè no es 
faça ni un pas arrere en les reivindicacions, 
i per això demanarà una reunió amb el 
conseller d’Educació, José Antonio Rovira, 
per a analitzar les propostes educatives, i 
continuar avançant en temes i línies de treball 
que sempre han estat en l’agenda.

La Conselleria ha d’atendre les 
peticions de la comunitat educativa. Per 

L a Plataforma en Defensa de 
l’Ensenyament Públic, formada 
per nombroses organitzacions 

progressistes que representen la comunitat 
educativa, va abordar les diverses incidències 
patides en l'inici de curs. En especial, les 
que van patir les famílies amb el transport 
escolar, les carències en el funcionament de la 
Xarxa Llibres de Batxillerat o la problemàtica 
amb l’adjudicació de professorat i la falta 
de professorat d’algunes especialitats. 
També es van criticar les modificacions de 
l’ensenyament en valencià, per evitar que 
l’alumnat de les comarques castellanoparlants 

això, en aquests quatre pròxims cursos, 
la Plataforma insta la nova Conselleria 
d’Educació a treballar en la defensa d’una 
escola pública i universal, una escola al 
servei del poble, una escola compensadora 
de desigualtats on totes les xiquetes i xiquets 
tinguen oportunitats de futur, una escola 
democràtica i compromesa amb l’entorn, 
la cultura i la llengua, respectant els drets 
lingüístics, una escola que prepare l’alumnat 
perquè, en el futur, tinguem una ciutadania 
conscienciada pels drets humans i amb 
els valors democràtics de pau, solidaritat, 
tolerància, llibertat i justícia.

Les dues entitats es van reunir per a analitzar 
les polítiques lingüístiques que pretén aplicar 
el conseller d’Educació en el sistema educatiu

Joan Blanco

E l diumenge 28 de maig de 1995, el 
PSPV de Joan Lerma va perdre les 
eleccions a la Generalitat Valenciana. 

Com a conseqüència, Eduardo Zaplana, del 
PP, amb la col·laboració dels representants 
d’Unió Valenciana, el va substituir. En Educació, 
Fernando Villalonga va substituir  Joan Romero. 

El diumenge 28 de maig de 2023, el 
govern del Botànic perdia les eleccions. 
Carlos Mazón entrava en la Generalitat, ara 
amb l'ajuda de VOX. Jose Antonio Rovira, una 
persona coneixedora de la casa perquè va 
ser director general de Personal durant sis 
anys i director territorial d’Educació d’Alacant 
dos anys més, entrava en Educació. Es tracta 
de situacions ben semblants, de dia i mes, 
però també de substitució de governants en 
un moment delicat perquè acaba un curs i 
en comença un altre. Han passat 28 anys en 
una situació més complicada pel creixement 
de les plantilles i de centres i l’alta taxa de 
mobilitat del professorat.

En 1995, els canvis es van allargar en el 
temps. Va acabar el curs i en va començar 
un altre i els responsables de personal 
nomenats pel PSOE romangueren en el 
seu lloc fins que el 25 d’octubre el DOGV va 
publicar-ne el cessament. Recorde haver 
preguntat a Luis Felipe Martínez, llavors 
director general de Personal, la raó per la 
qual passava el temps i continuava amb el PP. 
Em va contestar que així s’havia acordat per a 
garantir una transició sense problemes.

Enguany, no ha passat això. O, almenys, 
en Educació perquè en altres departaments, 
com emergències, no s’han produït els 
canvis perquè, en paraules de la consellera, 
«para este Consell, lo más importante es 
priorizar el interés general, la seguridad 
de los ciudadanos, por encima de cualquier 
divergencia política».

La tempesta porta setmanes alterant 
la vida de l’ensenyament. Primer amb 
les adjudicacions d’inici de curs, ara 
amb les contínues i, potser, seguisca 
amb les nòmines. Un curs difícil, amb 
milers de persones a adjudicar, amb un 
sistema informàtic obsolet, amb canvis 
en l’estructura funcionarial de persones 
de la Formació Professional o pel concurs 
de mèrits, amb oposicions... Tot açò ja 
anunciava un futur complicat. Les presses 
per a substituir l’equip anterior d’Educació, 
juntament amb la falta de comunicació i 
de continuïtat, l’eterna i persistent falta 
de personal administratiu, les direccions 
territorials sobredimensionades, els anuncis 
cridaners i la competència amb VOX han 
gestat la tempesta perfecta. A diferència 
de 1995, l’inici d’aquest curs, entre les 
acusacions d’antics i nous responsables de la 
Conselleria, ha sigut com si un elefant entrara 
en una botiga d’atifells. Les conseqüències 
s’han fet notar amb gran soroll.

LA TEMPESTA 
PERFECTA I 
L'ELEFANT EN UNA 
BOTIGA D’ATIFELLS

EL MORTER

ESCOLA VALENCIANA I STEPV ACORDEN 
TREBALLAR CONJUNTAMENT PER A EVITAR 
RETROCESSOS EN L'ÚS DEL VALENCIÀ

LA PLATAFORMA EN DEFENSA  
DE L'ENSENYAMENT PÚBLIC VALORA  
COM A CAÒTIC L'INICI DE CURS
LA PLATAFORMA DEMANARÀ UNA REUNIÓ AL CONSELLER D’EDUCACIÓ
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Aleixandre Vercher Grau
(Pedagog i mestre) STEPV-Privada

V ivim en una societat que m’he 
atrevit a anomenar la “societat de la 
immediatesa”. Una societat en què 
tot està a dos clics de nosaltres, 

on es pot estar “informat”, reservar, pagar, 
vendre, llogar en qüestió de minuts i, sobretot, 
establir un diàleg, de vegades de manera molt 
impersonal, per qualsevol xarxa social.

Tot açò està molt bé. La tecnologia 
té uns avantatges inqüestionables, però 
també pot ser una “arma” de doble tall, si 
ens fixem en allò més subtil, allò que no 
és tan visible, i que es fa cada vegada més 
palés en les persones, sobretot, en les 
xiquetes i xiquets de hui.

Si rasquem en la superfície i aprofundim, 
veurem que la principal conseqüència és 
que s’està perdent l’anomenada cultura de 
l’esforç. El treball, la dedicació i la paciència 
són ingredients fonamentals que estem 
deixant de banda. La tecnologia ha canviat 
els nostres hàbits i ens ha acostumat a 
aconseguir resultats de manera quasi 

immediata, en poder accedir ràpidament a 
qualsevol tipus d’informació. Per tant, no 
podem pretendre que la societat, i sobretot 
l’escola, puguen fomentar aquesta actitud 
crítica i reflexiva que personalment trobe 
més que necessària per al desenvolupament 
integral de la persona. D’altra banda, tampoc 
no es qüestiona la veracitat de la informació 
que ens arriba. Si és vàlida o no, perquè no 

ens prenem la molèstia ni el temps necessari 
per contrastar-la.

Com a pedagog i mestre, comença a 
preocupar-me allò que va dir Einstein quan 
va afirmar i predir que temia el dia en què la 
tecnologia sobrepassara la nostra humanitat. 
Tal vegada, eixe dia ja ha arribat i està ací 

arrelant com un arbre. El que ocorre és 
que no sabem regar les arrels amb la dosi 
necessària del debat, la reflexió, l’intercanvi 
d’idees i posicionaments, amb l’autocrítica 
que açò requereix.

En definitiva, s’està perdent la capacitat 
d’escoltar, i especialment d’escoltar-nos 
a nosaltres mateixos. D’ací, se’n deriva la 
falta de competència comunicativa que 
manca en gran part del nostre alumnat (i 
malauradament en part de persones adultes), 
com també el dèficit que arrosseguem en 
comprensió lectora. Cert és que l’escola, 
i alhora el mateix professorat, no tenen 
temps per a crear un espai de diàleg, 
d’intercanvi i en conseqüència li resulta difícil 
proporcionar-lo a l’alumnat. Hem de complir 
els continguts, els estàndards, els criteris... 
un fum de coses, i deixem de banda, tal 
vegada, una de les coses més importants com 
és la lectura (o bé no se li dona la importància 
que caldria donar-li), el debat, així com 
proporcionar una educació emocional més 
que necessària, ara per ara.

Quantes vegades hem pogut veure com 
l’alumnat no entén ni els enunciats d’allò que 
llig o se li demana. Però és que té ja un hàbit 

tan arrelat que fa que, de vegades, ni el lligen, 
i per tant fan el que creuen que se’ls demana.

L’escola, la comunitat educativa en 
general, s’enfronta a un repte per a mi 
essencial; l’ús adequat i responsable de 
les tecnologies, i, paral·lelament, potenciar 
la capacitat d’expressió i diàleg del nostre 
alumnat. Com diu José Maria Toro: “De què 
serveix que els infants sàpiguen col·locar 

Neptú en un univers, si no saben on posar la 
seua tristesa, o la seua ràbia”. Jo m’atrevisc 
a afegir, no sols col·locar-les, sinó també 
gestionar-les i expressar-les adequadament, 
exterioritzant-les d’una manera assertiva, 
en un món tan deshumanitzat. L’escola ha de 
saber acompanyar en eixe camí.

ENSENYAMENT PRIVAT

La tecnologia ha canviat 
els nostres hàbits i ens ha 
acostumat a aconseguir 
resultats de manera 
quasi immediata

La comunitat educativa, 
en general, s’enfronta a 
un repte essencial; l’ús 
adequat i responsable 
de les tecnologies

NOUS PERMISOS

LA SOCIETAT DE  
LA IMMEDIATESA;  
L’EDUCACIÓ DE  
LA RAPIDESA 

Permís Descripció

Permís parental Permís no retribuït, amb una duració màxima de 8 setmanes per la cura de menors de 8 anys.

Permís per accident o enfermetat greu, hospitalització o intervenció quirúrgica*.  
 
*Sense hospitalització que precise repòs domiciliari.

S’amplia a 5 dies de permís retribuït. 
S’amplia el dret a parelles de fet i a qualsevol persona convivent amb la persona treballadora.

Dret a absentar-se per força major.
Permís retribuït per absentar-se per motius familiars urgents relacionats amb familiars o 
convivents. Durada màxima de 4 dies a l’any.

Permís per defunció familiar. S’equiparen matrimoni i parella de fet.

Adaptació de jornada.
S’amplia al cònjuge i parelles de fet i familiars per consanguinitat fins 2n grau o persones 
depenents que conviuen amb la persona treballadora.

Excedència i reducció de jornada per cura de familiars.
S’inclou el cònjuge i parella de fet, quan per raons d’edat o enfermetat, no poden valer-se per si 
mateixa i no tenen activitat retribuïda.

Permís de matrimoni. S’equiparen matrimoni i parella de fet.

Part múltiple o naixement de fill amb discapacitat.
En cas d’haver una única persona progenitora, esta podrà disfrutar íntegrament de les dues 
setmanes d’ampliació del permís.

REIAL DECRET LLEI 5/2023, DE 28 DE JUNY
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C omença el curs amb el canvi de govern 
en la Generalitat Valenciana i amb 
la integració de les competències 
d'Universitats a la Conselleria 

d'Educació, Universitats i Ocupació.
Pareix que comencem regirant tot per a no 

canviar res, però de moment ja hem demanat 
poder parlar amb la Conselleria per saber de 
l’agenda del nou govern per al sector.

Comença un curs amb la implantació 
progressiva de la LOSU, sense la dotació 
pressupostària que necessita i amb 
moltes mancances normatives per al seu 
desenvolupament. Unes mancances que, donada 
l’actual situació política de provisionalitat del 
govern de l’Estat espanyol i a la espera de la 
conformació d’un nou equip de govern, sembla 
que tardaran a resoldre’s.

Aquest curs serà fonamental per a afrontar 
els processos de consolidació del professorat 
associat, de manera semblant al procés de 
consolidació del PTGAS (antic PAS), on es 

consoliden els llocs de treball, no les persones, 
que hauran de concursar.

El desenvolupament de les noves figures 
reconegudes a la LOSU, així com els canvis en 

les acreditacions i altres novetats que inclou 
la nova llei ja estan sent negociades en les 
diferents universitats, on trobem sempre el 
mateix problema: la incertesa del finançament.

Veiem amb preocupació que la nova figura 
de professorat substitut està sent contractada 
a temps parcial, amb el risc de convertir-la 
en la figura més precària entre les precàries 
i amb una incertesa major que les altres 
catalogacions laboral i estarem vigilants per 
evitar situacions d’abús.

Per al nostre Sindicat, la dignificació salarial i 
de condicions laborals del personal investigador 
també són un punt important en la nostra agenda, 
perquè l’excel·lència en la investigació també s’ha 
de donar en les condicions laborals.

Esperem també que durant aquest curs 
continue treballant-se en les ajudes al 
personal investigador, millorant-ne la fiscalitat, 
en la línia que ha dictaminat la Inspecció de 
Treball arran de la denúncia presentada pel 
nostre Sindicat.

El Pla plurianual de finançament de les 
universitats s’ha de resoldre ja, sense que es 
demore quatre anys més, per a poder donar 
estabilitat econòmica a les universitats i enfortir 
decididament el sistema d’educació pública 
universitària.

Per damunt de tot, el manteniment de la taxa 
de reposició i la impossibilitat de augmentar la 
massa salarial i les plantilles, en PTGAS i PDI, 
és el factor més determinant de destrucció 
d’ocupació pública, cosa que, en última instància, 
suposa un empitjorament del servei públic que 
presten les institucions d’educació superior, tan 
importants en l’actual societat del coneixement.

Encetem un curs de transició entre incerteses 
polítiques i econòmiques per a les universitats 
i per a la societat, però amb la certesa de la 
nostra determinació en la Mesa de Negociació 
d’Universitats i en les de cada universitat, en la 
defensa de les treballadores i treballadors del 
sistema públic universitari.
Sempre al teu costat!

Comença un curs amb la 
implantació progressiva 
de la LOSU, sense la 
dotació pressupostària 
que necessita i amb moltes 
mancances normatives per 
al seu desenvolupament

SALUT LABORAL

UN CURS EN TRANSICIÓ

UNIVERSITATS
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ESCOLA SINDICAL DE FORMACIÓ MELCHOR BOTELLA

alumnat i professor teixíem una xarxa difícil de 
trencar.

Arran d'aquesta formació organitzada per 
l'ESFMB i FESORD, i a través del col·lectiu 
Acció Ecologista Muntanyera del PV, va sorgir 
la motivació de desenvolupar activitats per al 
col·lectiu de persones sordes, i es van crear 
unes jornades on es podrà gaudir de la natura, 
des del costat més sensorial , mitjançant una 
ruta dels sentits, activitat que es realitzarà al 
parc natural de la Calderona.

En el meu dia a dia signe les lletres de les 
matrícules dels vehicles que inspeccione, i va 
ser en un d'aquests dies, del meu dia a dia, on 
un pare i un fill no oients em van agrair de la 
manera més bonica que podia imaginar, haver-
los passat la inspecció, simplement per ser 
coneixedor de la llengua de signes, coneixem 
moltes maneres d'agrair, però aquell dia, m'ho 
van agrair de debò, va ser de cor, m'ho van 
transmetre els seus ulls.

veure la realitat que, sobretot, les persones 
som persones.

La conciliació laboral va ser un handicap 
durant la formació, al meu sector laboral 
no arribaven a entendre com un delegat 
feia servir hores sindicals en una formació 
d'aquesta índole, per això i al meu entendre, 
tenim molta feina de cultura sindical i 
empàtica per davant.

Al llarg del curs, no vam poder parlar, 
només ens podíem comunicar entre el 
professor i l'alumnat a través de gestos, 
va ser llavors quan es va obrir una porta 
a l'entesa entre persones que ens vam 
expressar de maneres diferents, però que vam 
poder connectar en una mateixa freqüència. 
En finalitzar cadascuna de les sessions 
formatives, ens feien mal els dits i les mans 
de tant de signar, el coll de gesticular i els ulls 
d'escoltar, aquests eren les nostres orelles. 
Cada jornada, i en una perfecta harmonia, 

José Luis Sánchez Marco
Delegat Sindical ITV Catarroja 
(SITVAL) i Coordinador d´Acció 
Ecologista Muntanyera PV.
Alumne del curs “Introducció 
a la llengua de signes”.

N o va ser un curs de formació qualsevol, 
va ser molt més que això, va ser allò 
que no t'imagines ni en les millors 

expectatives. La meva tia va ser la meva 
motivació per realitzar aquesta formació, és 
una persona sorda, i al curs, ens van fer veure 
que les persones no oients no són sordes, 
són persones sordes, cosa que em va fer 
recapacitar a través de la consciència i poder 
a posterior transmetre aquest concepte a la 
resta de la societat, societat que viu en una 
època de massificació d'estímuls i a la que li 
costa centrar-se en una cosa tan empàtica com 

Cada jornada, i en una 
perfecta harmonia, alumnat 
i professor teixíem una 
xarxa difícil de trencar

TEIXINT XARXES  
ENTRE PERSONES SORDES I OIENTS

José Luis Sánchez Marco

CARTELLS MOBILITAT ERASMUS+ 2023/24 CONSORCIS STEPV I ESFMB
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Les seues cares reflectien satisfacció i a 
vegades nostàlgia del que s’havia viscut, a 
tres dies per a la tornada a casa. Un munt 
d'anècdotes contaven sense deixar de 
somriure, com si d'una campanya publicitària 
es tractara.

Iris i jo amb aquest primer contacte 
en vam tindre prou per a adonar-nos que 
entre el grup d'alumnat hi havia una entesa 
molt especial, ressaltant que cap d'ells 
es coneixia anteriorment i que aquesta 
experiència havia aconseguit aflorar en 
aquest alumnat valors com conviure formant 

QUÈ ÉS LA COP?
La Comunitat de Pràctica SpicE (CoP) sobre 
formació del professorat centrada en 
Educació Especial, és un espai virtual que 
reuneix professorat interessat a fomentar 
la formació i el canvi de les polítiques en 
STEAM per a un sistema educatiu més 
inclusiu.

Aquesta comunitat de pràctica ha estat 
concebuda com una plataforma oberta de 
col·laboració en línia per a professionals 
amb experiència o formació rellevant 
dins de les àrees d'Educació Especial i 
STEAM. És un espai per a promoure la 
participació activa i el diàleg entre les 

Tot això es va anar dissipant a mesura que 
l'equip de l’ESFMB i la coordinadora del meu 
IES em resolien tots els dubtes, sempre ací, 
a l'altre costat del telèfon a qualsevol hora.

Il·lusionades és poc, cada vegada teníem 
més ganes de conéixer l’alumnat que 
recollíem, adolescents emocionats, amb 
l'experiència que se'ls havia brindat, amb 
un nivell d'anglés extraordinari, i amb un 
munt d'aprenentatges, no sols laborals sinó 
també personals, que havien viscut i que ja 
passaran a formar part de les seues vides 
enriquint-les.

professorat de Primària per a posar en 
pràctica un ensenyament STEAM eficaç 
que facilite la inclusió educativa i social 
de l’alumnat amb diversitat funcional lleu, 
eliminant les barreres per a un nombre 
significatiu d’alumnat que és discriminat 
de manera silenciosa, lenta i indirecta 
des de les primeres etapes dels sistemes 
escolars europeus a causa de la falta 
d’habilitats STEAM del professorat i la 
falta d’un enllaç metodològic (juntament 
amb directrius pràctiques i plans d’estudi) 
entre l’educació STEAM i els models 
educatius d’Educació Especial.

En aquest moment, i dins del pla de 
treball del projecte SPICE, donarem inici a 
un pilotatge amb professorat valencià, ja 
seleccionat segons els perfils sol·licitats 
per la coordinació del projecte, per tal de 
posar en pràctica, al llarg d’aquest curs 
escolar, la plataforma de col·laboració 
docent CoP.

Inmaculada Pina Martínez
Professora - IES Ramon Muntaner de Xirivella

L a il·lusió d'un nou repte com a docent 
va començar quan em comunicaren 
que marxaria a Malta, amb Iris, 

una altra professora de l’IES Luis García 
Berlanga de Sant Joan d’Alacant, per 
acompanyar l’alumnat valencià que acabava 
les seues pràctiques laborals en aquest país.

Era la meua primera experiència com a 
professora Erasmus+, i tenia pors i dubtes. 

Xavier Nogués Sanchis
Escola Sindical de Formació 
Melchor Botella IV
Membre de l’equip de treball STEPV-SPICE
ERASMUS-EDU-2021-PEX-TEACH-ACA

E ls passats 21 i 22 de setembre, 
va tindre lloc a la Universitat 
d’Alacant, la 3a TPM, reunió de 

projecte transnacional, entre l’STEPV i les 
diferents entitats educatives membres del 
projecte europeu SPICE, en què poguérem 
tractar aspectes, com ara el progrés i 
l’estat del projecte, el desenvolupament 
de la plataforma de col·laboració CoP, 
les bases per al futur curs de formació 
docent MOOC i les mobilitats del 
professorat valencià participant a aquest 
projecte Erasmus+.

L’objectiu principal del projecte 
europeu SPICE és millorar la capacitat del 

UN ACOMPANYAMENT 
DOCENT I TOTA UNA 
EXPERIÈNCIA DE VIDA

PLATAFORMA CoP, 
UNA COMUNITAT DE 
PRÀCTICA PER AL 
FOMENT STEAM I LA 
INCLUSIÓ EDUCATIVA

ERASMUS+

un equip, empatia, solidaritat emocional, 
iniciativa per a prendre decisions, creativitat 
per a resoldre problemes, esforç… i una 
infinitat de valors personals que només 
amb vivències d'aquest tipus és possible 
aconseguir.

Moments emocionalment molt bonics i 
especials en els dies que convisquérem amb 
aquest alumnat, i dels quals no oblidarem 
les converses que vam mantindre sobre les 
seues inquietuds i somnis de futur. Sens 
dubte, tota una experiència de vida, molt 
recomanable per al nostre alumnat.

persones participants i fomentar l’intercanvi 
d’experiències i recursos relacionats amb 
l’Educació Especial.

En aquesta primera fase de la CoP, 
hi participaran 48 professors/es, de 4 
països d’arreu d’Europa i 12 professores 
i professors del País Valencià. La CoP 
s’ampliarà al final d’aquest projecte 
Erasmus+, una vegada finalitzat el pilotatge 
en aquesta fase final. Posteriorment, 
s’obrirà la plataforma perquè tot el 
professorat valencià, puga ser partícip i 
beneficiari d’aquest recurs de col·laboració i 
intercanvi de bones pràctiques educatives a 
l’educació STEAM.

Membres de l'STEPV durant la reunió del projecte transnacional celebrat a la Universitat d'Alacant 

Les dos professores del programa Erasmus+ en el seu viatge a Malta
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LA XARXA EDUCACIÓ I MEMÒRIA  
(XEIM) LLANÇA UN MANIFEST EN 
DEFENSA DEL TRACTAMENT DE LA 
MEMÒRIA DEMOCRÀTICA A LES AULES

l’absència de documents sobre juís i 
fosses comunes o mencions a la guerrilla 
antifranquista.  Resulta inacceptable, doncs, 
que, amb aquests “buits”, estiguem contribuint 
a oblidar la nostra pròpia història. Com diu 
Enrique Javier Díez Gutiérrez, professor de 
Facultat de l’Educació de la Universitat de 
Lleó, no es pot construir un futur amb un 
passat basat en la impunitat. Les víctimes de 
la dictadura pateixen així una doble violència: 
la dels seus botxins i la d’aquells que volen 
esborrar-los de la memòria col·lectiva.  Les 
noves generacions necessiten comprendre el 
seu passat perquè tenen dret a la veritat.

Fet i fet, XEIM pretén establir línies de 
col·laboració entre les administracions 
publiques, els centres educatius, les 
organitzacions memorialistes i els sindicats, per 
tal d’arribar així al màxim de gent possible amb 
els següents objectius: El desenvolupament de 
la memòria democràtica en tots els projectes 
educatius de centre; l’impuls de trobades entre 
centres educatius i entitats memorialistes de 
manera anual,  tant a escala comarcal com 
a escala de País Valencià i l’actualització de 
materials curriculars a través de l’edició de 
materials propis —en aquest sentit, la Xarxa 
Educació i Memòria ha publicat una guia per 
a poder redactar projectes o programacions 
que treballen la memòria democràtica a nivell 
de centre—. Finalment, XEIM pretén també 
donar impuls a les Missions de la Memòria, que 
anualment porta a cap la CAMDE-PV.

Per a vincular-se a XEIM, com a 
centre educatiu, només cal una proposta 
d’adhesió votada per part del claustre, 
però també poden adherir-se a la xarxa els 
departament didàctics o els professors i 
professores. Cal enviar un correu electrònic 
a xarxaeducacióimemoria@gmail.com 
amb la sol·licitud que es troba en el blog 
https://xarxa-eim.blogspot.com/.

Fins ara, comptem amb l’adhesió de 
51 centres en tot el País Valencià, 10 
departaments didàctics, 22  docents i també 
grups memorialistes i entitats diverses com 

ara l’Institut Obrer, el Memorial Democràtic 
de la Vall d’Albaida, els sindicats CNT, CGT, 
CCOO, UGT i STEPV, l’Aula d’Història i Memòria 
Democràtica de la Universitat de València, 
Art al Quadrat, el grup Gea-Clío, el Memorial 
del Camp d’Argelers Sur-Mer, l’Associació de 
Bebés Robats d’Alacant, l’Espai Memorialista 
del Fondó de Monòver o el Departament de 
Memòria Democràtica de Llíria.

A més, XEIM ha creat un canal de Telegram, 
que recull totes les novetats sobre memòria 
democràtica; un blog  i un perfil de Twitter  
https://twitter.com/XEiM_PV.

Tot i això, cal destacar que després 
dels resultats electorals del 28 de maig, 
la XEIM es troba en una situació difícil. La 
Conselleria de Transparència ha desaparegut 
i preocupa i molt que sectors del nou govern 
de la Generalitat identifiquen el treball per la 
memòria democràtica amb la ideologia en les 
aules. Hi ha la possibilitat que, durant aquest 
curs, el professorat reba pressions externes 
per part de sectors socials i polítics per a no 
realitzar determinades activitats en els centres 
o per visitar, per exemple, el cementeri de 
Paterna o altres espais de la memòria.

Davant d’açò, amb el suport dels sindicats 
progressistes, hem preparat un manifest per 
a reivindicar la importància i la legalitat de 
les activitats sobre la memòria històrica en 
els centres, enfront de les més que possibles 
resistències i fins i tot censures i autocensures 
que es poden produir. Així mateix, s’exhorta 
el professorat a demanar suport als sindicats 
davant de qualsevol pressió i intimidació.

En 2022, un estudi dut a terme per a 
l’Asociación de Descendientes del Exilio 
Español, revelava el desconeixement de les 
persones joves de 16 a 30 anys sobre la Guerra 
Civil i el franquisme.  Segons aquest treball, 
la República s’associava a la inestabilitat i 
el radicalisme (esquerrà), la Guerra Civil es 
va produir per l’oposició de la població a la 
dictadura de Franco, o es qualificava el colp 
d’estat de 1936 com a alzamiento.  Tot i això, 
la majoria dels entrevistats es mostraven 
partidaris d’obrir les fosses.

Per tant, què necessitem? La realitat és que 
a l’Estat espanyol conviuen el negacionisme 
i l’apologia del franquisme amb la indefinició 
institucional i el silenci imposat durant anys, 
juntament amb l’eclosió de les lluites socials 
per la memòria democràtica que arrancà 
a principis d’aquest segle. Segons Julián 
Casanova, catedràtic d’Història Contemporània 
en la Universitat de Saragossa, es tracta 
d’explicar la història, no d’enfrontar la 
memòria dels uns contra la dels altres, i 
que la propaganda, les falsificacions i les 
declaracions polítiques no substituïsquen el 
coneixement raonat i l’anàlisi històrica. La 
polarització actual entre els revisionistes, 
comentaristes i les entitats memorialistes 
demostra que malgrat els avanços 
historiogràfics, hi ha carències a l’hora de  
treballar aquesta qüestió a l’aula.

Mancances pedagògiques, canvis educatius 
constants, herències sociològiques procedents 
del trauma que representà la guerra o el pes 
de la propaganda franquista, llocs comuns 
com ara la “guerra entre germans”,  expliquen, 
en part, aquesta situació. Mentrestant, en els 
manuals escolars, amb diferències segons 
editorials, es detecten llacunes importants, 
com la inclusió de símbols franquistes, però 
no sempre de republicans, un  tractament 
irregular del paper de la dona durant la II 
República, un notori protagonisme de les 
operacions bèl·liques de la Guerra Civil, 
etc.  Pel que fa al franquisme, en l’estudi de 
la repressió que va comportar és habitual 

Rafael Oriola Martínez
Professor d'Història en l’IES Didin Puig 
de Guadassuar (Ribera Alta), membre 
de XEIM i activista en l'associació 
Guadassuar per la República

E l 27 de setembre de 2022, coincidint 
amb el record dels darrers 
afusellaments del franquisme, en 
les tres capitals valencianes es 

va presentar simultàniament XEIM, la Xarxa 
d’Educació i Memòria del País Valencià, 
integrada per centres educatius, especialment, 
instituts d’educació secundària, i que compta 
amb el suport de la Coordinadora d’Entitats 
Memorialistes del País Valencià (CAMDE-PV). 
A l’acte, hi va acudir el vicepresident d’aquesta 
darrera organització, Luis Botello Álvarez, 
la consellera de Transparència, Rosa Pérez 
Garijo, a banda dels sindicats i d’altres entitats.

Es tracta d’una iniciativa que tracta de 
coordinar tots aquells centres educatius que 
treballen o pretenen treballar la memòria 
democràtica. En el rerefons, hi batega una 
mateixa preocupació per part d’una part del 
professorat: com treballar en l’aula la memòria 
democràtica i com ha de respondre l’educació, 
sobretot la pública, a l’espenta dels moviments 
ultres i reaccionaris.

   Segons Fernando Hernández Sánchez, 
reconegut historiador, existeix un dèficit 
democràtic preocupant que parteix de la 
quantitat d’estudiants que abandonen els 
estudis obligatoris cada any sense arribar a 
4rt d’ESO, que és el curs en què s’estudia el 
període 1931-1982 de la història d’Espanya. 
Aquests alumnes, dos anys després, 
començaran a exercir els seus drets cívics i, en 
primer lloc, podran votar i ho faran, doncs, des 
d’una desinformació que és encara més greu 
si recordem que en la Formació Professional 
no s’imparteixen aquests continguts.   Llavors, 
si fem balanç, quants dels nostres estudiants  
hauran tractat en classe aquest període 
fonamental de la nostra història?

Preocupa i molt que 
sectors del nou govern de 
la Generalitat identifiquen 
el treball per la memòria 
democràtica amb la 
ideologia en les aules

Acte inaugural de XEIM a València, 
el 22 de setembre de 2022

mailto:xarxaeducaci%C3%B3imemoria%40gmail.com?subject=
https://xarxa-eim.blogspot.com/
https://twitter.com/XEiM_PV
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MESTRES QUE T’ENAMOREN.  
PASSEJANT PER L’ÍNDIA

River System, on l’alumnat de 3 a 12 anys 
troba, a més d’educació, menjar, vestit i atenció 
mèdica, independentment de la casta a la 
qual pertanyen. Un dels criteris d’admissió 
de l’alumnat és, que si tenen una germana, 
aquesta xiqueta també ha de vindre a la 
mateixa escola.

El professor Anil i Rama Anumula, directora 
del projecte, ens van explicar que treballen 
en un model d’aprenentatge cooperatiu ―amb 
materials que ha fabricat el professorat en 
col·laboració amb una universitat alemanya―, 
que permet a l’alumnat seguir diferents 
ritmes d’aprenentatge sense que ningú se 
senta inferior. Hem vist una aula amb quatre 
taules: en la primera, xiquets i xiquetes parlen 
amb el mestre. En la segona, es treballa 
individualment. En la tercera contrasten en 
grup les seues resolucions. I en la quarta, 
elaboren les conclusions.

La pissarra envolta les parets de l’aula i 
està repartida en tantes parts com xiquets i 
xiquetes hi ha amb el nom de cada un escrit. Al 
costat hi ha una caixeta amb un full enrotllat 
en què cada dia el xiquet o xiqueta valora la 
llavada de dents, la cura de la roba, i també el 
temps que va passar parlant amb la família. 
L’objectiu és compartir setmanalment com 
és la seua vida fora de l’escola i com cuidar 
la seua relació amb les persones amb què 
conviuen.

Auroville és un espai fundat el 1968 i 
auspiciat per la UNESCO, on es reuneixen 
persones de diferents parts del món. Treballen 
al voltant d’una altra concepció del progrés 
estructurat al voltant de l’equilibri amb la 
natura i unes relacions socials que reforcen 
el que ens fa  reconéixer-nos com a éssers 
humans. Trobem des d’una cuina solar que 
cada dia fa dinar per unes 2000 persones, fins 
a més de 40 escoles per a xiquets i xiquetes 

de totes les edats. Sanjeev, el coordinador dels 
centres educatius, ens va contar que havia 
deixat el seu treball a Nova York amb salari de 
6 xifres perquè havia sigut capaç d’escoltar el 
seu cor i descobrir que no era feliç.

El professorat de les escoles d’Auroville 
es forma en la gestió de les emocions, els 
pensaments, la connexió amb l’univers i la 
recerca de l’equilibri personal. Guien l’alumnat 
amb les mateixes preguntes que ja es van 
formular a si mateixos: Qui soc? Quines són les 
meues virtuts? Com les puc compartir?

Des d’una concepció de la tecnologia, tan 
pròxima a la creativitat com a l’estima per 
la natura, hem vist una escola on l’alumnat 
de 12 anys ha desenvolupat un projecte 
d’aprenentatge construint casetes en la copa 
dels arbres on podem llegir, xarrar, o jugar a 
l’ombra.

Amb la bici vam arribar per camins de terra 
a un altra espai envoltat d’arbres, on Rosa 
Alemany ens va dirigir una de les pràctiques 
habituals entre l’alumnat d’Auroville: exercicis 
per al desenvolupament de la consciència d’un 
mateix mitjançant el cos.

A la Fundació Vicente Ferrer, a Anantapur, 
vam trencar amb la nostra idea preconcebuda 
d’escola com un grup d’aules amb mestres. 
L’educació que desenvolupa la FVF és 
acció i consciència social amb persones 
invisibilitzades per la seua pobresa, malaltia, 
discapacitat física o mental, o per ser dona, 
camperola i analfabeta. L’FVF crea grups de 
dones en els poblets, escoles d’infermeres, 
centres de formació professional i lingüística 
perquè la gent jove puga trobar treball lluny de 
terratinents. També aules de desenvolupament 
sensorial per a xiquets amb lesions cerebrals, 
i entorns afectius per a xiquets i xiquetes 
afectats per la sida, entre altres exemples. Em 
recorda la pedagogia de Paulo Freire a l’altra 
punta del món, per a enfortir les persones que 
estan despullades de tot poder, per a fer-les 
visibles amb el cap ben alt per dir al món: 
“Som capaços de fer una societat més justa, 
som l’escola d’esperança. Sí que es pot.”

Totes aquestes vivències ens han fet 
veure’ns també a nosaltres mateixos. Les 
meues companyes de viatge i jo ens vam 
emocionar amb tanta riquesa d’ànima, amb 
l’esperança i el coratge d’eixes dones amb 
pell bruna i saris de colors que ens regalaven 
somriures i flors perquè sí, perquè volen.

Ashima, una jove professora que ha vingut 
des del nord de l’Índia, i Arun, director i també 
pare d’alumnes, viuen en xicotetes cases de 
fang construïdes en el mateix terreny, com 
la resta de docents. Les aules, del color de la 
terra i belles decoracions, tenen dues portes 
per les quals l’alumnat pot entrar i eixir quan 
ho necessite. Tots els alumnes algun dia són 
la mestra. Cada setmana van a la muntanya 
a plantar arbres o a cuidar els que ja havien 
plantat.

En Rishi Valley, ens rep Geetha, que habita 
la mateixa casa on va viure Jiddu Krishnamurti, 
el mestre i filòsof fundador de l’escola. 
L’objectiu de l’escola és el creixement de 
l’autonomia personal, la capacitat de discernir 
i escoltar totes les veus interiors d’un mateix 

i evitar qualsevol dependència intel·lectual, 
afectiva o econòmica. Comencen cada dia amb 
una assemblea que reuneix 400 persones, 
entre alumnat i professorat. Canten junts i fan 
silenci junts, per sentir que cada un forma part 
del grup. La motivació per a l’aprenentatge no 
ve d’estimular la competitivitat, sinó d’escoltar 
i d’actuar conforme als propis desitjos i 
capacitats ―no conforme a les expectatives 
dels pares i mares―, des del coneixement d’u 
mateix i la consciència de com ens afecta la 
valoració dels altres.

Amb els fons d’aquest centre se sostenen 
les escoles rurals gratuïtes Rural Schools 

Àngels Martínez Bonafé
Professora jubilada d’Història

M ai havia imaginat que aniria a 
l’Índia a visitar projectes educatius 
diferents als mundialment 
hegemònics. Però de la mà de 

Jordi Girard (metge ayurveda a Lleida) he pogut 
passejar per la part menys turística, més rural 
i més empobrida de l’India, als estats d’Andra 
Pradesh i Tàmil Nadu. No he tornat amb fotos 
del Taj Mahal, sinó d’escoles on hi ha mestres 
que fan possible una altra educació.

A l’Escola Montessori Patasola, a Chennai, 
vam veure Krishna i les altres mestres 
acompanyar silenciosament les seues 
alumnes. Les observen i les ajuden en el que 
cada una necessita. Amb un exquisit equilibri 
de calma i alegria. S’interessen tant pel que les 
xiquetes pensen com pel que senten, mentre 
fan les activitats.

A Pondicherry, a l’Sri Aurobindo 
International Centre Of Education, ens va rebre 
Gayatri, la directora de l’escola. Per a ella, 
cada criatura és una artista, una filòsofa o 
una tecnòloga en potència. Només necessiten 
una mestra que els escolte i faça les 
preguntes adequades. En la seua pedagogia, 
l’ensenyament no es desenvolupa de dalt a 
baix, ni de baix a dalt, sinó de dins cap a fora. 
Així es desenvolupa alhora la salut física, la 
intel·lectual, l’estètica, la moral i l’espiritual. 
Ací 300 alumnes compten amb l’atenció de 
400 adultes, entre docents, entrenadores o 
ajudants. Perquè l’escola s’ha organitzat obrint 
espais d’intervenció de la comunitat: l’escola fa 
comunitat.

A Tiruvannamalai, l’alumnat de l’Escola 
Marudam Farm School ens va cuinar l’arròs 
i les hortalisses que conreen allí mateix. 

L’escola s’ha organitzat 
obrint espais d’intervenció 
de la comunitat: l’escola 
fa comunitat

Grup de dones de l'aldea Garudampali de la Fundació Vicent Ferrer a Anantapur

INTERNACIONAL
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Frank li agraden els quadrats i, aquesta obsessió 
per la quadrícula apel·la a la rigidesa, a l’estretor 
i curtedat de mires i a la intolerància. Ens el 
presenten com una persona capritxosa, egoista, 
egocèntrica que no pararà fins a convertir i 
eliminar la resta de figures geomètriques, 
una metàfora magnífica del que va ser la seua 
persecució de totes aquelles persones que no 
pensaven com ell, va prohibir tot allò que no 
era quadrat, milers de persones van acabar 
soterrades i molts milers van haver de fugir. 
Es tracta, en definitiva, d'una obra crítica, un 
llibre de dolents que es basa en la senzillesa, 
però alhora, profunditat, amb què està contat. 
Imatges molt potents, agosarades, que recorden 
la tècnica del cartellisme, amb només cinc tintes 
i uns dibuixos molt planers i molt simbòlics que 
dominen per damunt del text sense que aquest 
perda la seua força amb frases curtes, la majoria 
d’un sol verb, rotundes, sense floritures.

Una sàtira sobre la figura d’un dictador, 
un home mediocre, superficial, estrateg. 
Malauradament hem normalitzat la irrupció 
a la nostra història d’un genocida, retrògrad, 
megalòman que va fer ús i abús de poder. 
Hem hagut d’assumir-la com un fet més, hem 
volgut fer  creu i ratlla sense haver-lo col·locat 
socialment on li corresponia. Amb la mort de 
Franco, la monarquia, l'Església i els que tenen 
el poder, s'encarreguen de crear una amnèsia 
col·lectiva amb efectes que a hores d’ara 
encara estem patint, mentre que altres països 
que han patit una dictadura, l’han soterrada 
per sempre i han acabat defenestrant les 
figures dels seus dictadors.

Més que un llibre històric, com diu el mateix 
autor, és una sàtira, tant del personatge, com    
de les institucions que defensa, de las actituds 
dominants en aquest període (prepotència, 
assassinats, robatoris…). La idea base és que a 

C al recordar el passat per a mirar el futur”. 
Aquesta és la frase que va motivar l’autor a 

endinsar-se en aquesta obra.
El seu valor és haver trobat una fórmula per 

mostrar un personatge històric d’una dictadura 
oblidada. Ideològicament és, per tant, un llibre 
necessari per a les noves generacions que 
encara estudien el tema en els llibres de text.

“

NATURA VALENCIANA

PARAULES MENUDES I JOVES

 FENT CAMÍ

EN PANTALLA

LA MIRADA DE L’ALTRE
Begoña Siles Ojeda

pensament del filòsof Emmanuel Lévinas, “de 
ser l’un per a l’altre”. De transcendir a la condició 
inevitable de ser subjectes “per a la mort”, 
segons l’expressió de Martin Heidegger, per a 
adquirir una responsabilitat i un compromís amb 
el rostre; la mirada de l’altre que ens interpel·la, 
que ens crida des del seu dolor.

I això és el que fa el personatge Miguel Garay, 
director de La mirada del adiós, ficció dins de la 
pel·lícula de Víctor Erice: eixir del seu metafòric asil 
melancòlic, on s’ha refugiat després de la mort del 
seu fill i els fracassos professionals, per a intentar 
ajudar el seu amic, l’actor Julio Arenas, a superar 
la profunda amnèsia que ha esborrat tant els seus 
records com la seua identitat. Uns personatges, 
per cert, interpretats de manera sublim per Manolo 
Soto i José Coronado, respectivament.

La tasca que decideix escometre Miguel Garay 
és difícil, ja que només la pot afrontar amb la fe 
d’un practicant, i no únicament amb la d’un creient, 
com li diu el seu col·lega Max (Mario Pardo).

Cerrar los ojos és una súplica a la força 
transcendent de la mirada, tant la mirada 

cinematogràfica, com la mirada de l’altre. No 
qualsevol mirada, sinó aquella, com s’entén des de 
la psicoanàlisi, que des del seu desig ens humanitza 
per a enfrontar-nos a l’incognoscible de l’existència.

D’ací ve que Víctor Erice comence i acabe amb 
la projecció de la primera i última seqüència de la 
inacabada pel·lícula de Miguel Garay, la ja esmentada 
La mirada del adiós. En la primera seqüència es 
mostra al personatge Ferran Soler (encarnat per 
Josep Maria Pou) confessant la dramàtica necessitat 
que té de ser mirat per la seua filla abans de morir.

I en l’última seqüència de Cerrar los ojos 
veurem els primers plans dels rostres dels 
personatges, especialment el del personatge Julio 
Arenas, mirant a la pantalla on es projecta l’última 
seqüència rodada de Miguel Garay, en què es veu 
a ell mateix al costat de la filla de Soler mirant 
desesperadament el rostre agònic de son pare.

En resum, el cinema de Víctor Erice 
transmet, a través de tan singular mirada 
cinematogràfica, la veritat dolorosa de 
l’existència que només pot canalitzar-se a 
través del desig de la mirada de l’altre.

VIATGE PEL VINALOPÓ.  
EL RIU AUTÒCTON MÉS LLARG 
DEL PAÍS VALENCIÀ (II)
Joan V. Pérez Albero

E ncara que el naixement oficial del Vinalopó 
es fixa al Racó de Bodí a Bocairent, en 

la capçalera a penes porta aigua excepte en 
ocasió de fortes pluges. Els cabals permanents 
apareixen més avall mitjançant surgències com 
les de la Font dels Brulls i la Font de la Coveta 
procedents de l’aqüífer del Pinar de Camús. 
Més avant, a l’assut de la Tosca, les aigües són 
derivades i conduïdes per la séquia del Reg Major 
fins a l’edifici del Partidor de les Aigües (edifici 
actual construït per l’enginyer Pròsper Lafarga en 
1911), on se’n distribueixen, una part per al reg 
de les hortes de Banyeres de Mariola i Bocairent, i 
l’altra per a les de la vall de Beneixama.

Ja en terme de Banyeres, aigües avall del 
Partidor, el riu rep aportacions de les fonts de 
l’Ull de Canals, l’Ansari i Benassait, i del riu de 
la Marjal; d’aquesta manera arriba a l’assut de 
Beneixama, on les aigües són derivades de nou 
a la séquia Major per a regar les hortes de la 
vall Beneixama. Les poques aigües sobrants 

es perden per infiltració en els sediments 
quaternaris del fons de la vall i més avant, en 
els termes del Camp de Mirra, la Canyada i 
Biar, en la cubeta endorreica que formen els 
paratges dels Salerets, la Foia i els Fondets, 
la qual cosa fa que el riu nascut a Bocairent 
pràcticament desapareix en arribar al terme 
de Villena, on la presència de nous brolladors 
donarà lloc a l’aparició d’un nou Vinalopó que 
discorrerà des d’aquesta població fins a Elx.

Només en cas d’avingudes ocasionals 
provocades per episodis de pluges torrencials 
de forta intensitat horària, les aigües arriben a 
Villena per la rambla Caracol. En els anys 1898 
i 1899 aquestes avingudes van provocar greus 
inundacions que van fer malbé l’horta de Villena 
i danys en la població, la qual cosa va motivar 
la construcció, en 1903, d’un canal de desviació 
mitjançant el qual les aigües són desviades a un 
nou llit que desguassa sobre l’Acequia del Rey a 
les proximitats de la Colònia de Santa Eulàlia.

Cavanilles ens aporta una magnífica 
descripció d’aquest tram del riu, que ell 
anomena Vinalapó:geranis, herba que pot viure 
en qualsevol tipus de substrat des del nivell del 
mar fins als mil cinc-cents metres d’altitud.

«Las aguas que fecundan los campos de 
Bañeres, y sucesivamente los de Bocayrént, 
Benijama y Biár , vienen por el rio de Vinalapó. Este 
principia en el rincon de Bodi ó foya del Bobalár 

á una hora al poniente de Moncabrér, y sigue 
pobre por barrancos hasta las inmediaciones de 
la torrecilla de su nombre: allí se aumenta con 
multitud de fuentes, muchas de ellas copiosas 
.../... Engrosado así llega á la presa y se parte en 
dos porciones , una para regar lo perteneciente á 
Bañeres y Bocayrént, y otra para Benijama y Biár 
.../... y despues de recibir las aguas del barranco 
que baxa de Ull de Canáls entra en el valle de Biár, 
y continúa hasta la punta oriental de los cerros 
de San Bartolomé: quítanle allí sus aguas, que 
introducidas en un ancho canal sirven para regar 
las huertas de Benijama, situadas al norte de 
dichos cerros; pero él tiene su cauce en las raices 
meridionales de estos, al fin de los quales recobra 
las aguas inútiles á Biár y Benijama, y continúa por 
Villena, Saix demas pueblos ya citados.»

FRANK, LA INCREÏBLE HISTÒRIA 
D'UNA DICTADURA OBLIDADA
Col·lectiu de Literatura Infantil 
i Juvenil Pep Sempere

Autor: Ximo Abadia
Editorial: Dibbuks , 2018
Adreçat a lectors i lectores de 14 anys en avant

Cerrar los ojos
Director: Víctor Erice
Fotografia: Valentín Álvarez
Repartiment: Manolo Soto, José Coronado, 
Josep María Pou, Ana Torrent, María León, 
Petra Martínez, Mario Pardo

C errar los ojos, l’última pel·lícula de 
l’excepcional director Víctor Erice, és un 

elogi al cinema. A eixa essència de tot art 
d’intentar donar sentit a l’angoixa vital de 
l’existència humana. De compensar les ferides 
de l’ànima o, si es prefereix, de la psique.

D’aquesta manera, tant la cadència narrativa 
com la bellesa estètica de la posada en escena 
s’alien per a transmetre una intensa i profunda 
veritat. Una veritat que cala en l’epidermis de 
l’espectador. Una veritat en sintonia amb el 

Diverses vistes del Vinalopó
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Urbà Lozano

D’UN SILENCI ANTIC I MOLT LLARG
Bromera, Alzira, 2023, 272 Pàg.

U na fàbrica d’armes d’Alginet durant la Guerra 
Civil i l’evolució de dues nissagues fins els 

nostres dies. Eixe és el fil argumental escollit per 
Urbà Lozano per a recrear una història que creix 
a través d’un recorregut emocional que viatja per 
la Ribera, l’Horta, la Foia de Bunyol o la Marina. 
Narrativa excelsa i lèxic acurat per apropar-nos 
una part del nostre passat, encara tibant. Així, 
seguim les passes d’un seminarista que fuig de 
les represàlies, l’arribada de treballadors bascos 
per construir pistoles, com actuen els rics de 
poble sense escrúpols, el paper d’homes bons 
d’un mestre i d’un alcalde, i l’amor, les enveges i 
l’odi com a motors d’una obra que ha guanyat el 

Premi Antoni Bru Ciutat 
d’Elx. Lozano torna a 
enganxar-nos ara amb 
una novel·la històrica 
després d’altres títols 
destacats com Vindrà 
la mort i tindrà els teus 
ulls (Premi Enric Valor), 
La trampa del desig 
(Premi Ciutat d’Alzira) i 
Plagis (Premi Ciutat de 
València).

Irene Yúfera (ed.), Estrella Montolío i Elisa Rosado

QUI PARLA I QUI CALLA.
COMUNICACIÓ I (DES)IGUALTAT ENTRE DONES I HOMES.

Eumo Editorial. Vic , 2023. 224 Pàg.

E l llenguatge inclusiu, centrat només en la 
morfologia, no és, ni de bon tros, suficient, a 

l’hora de combatre la desigualtat de gènere des 
del punt de vista de la llengua i la comunicació. 
Per caminar cap a l’assoliment de la igualtat 
de gènere, ens cal obrir el focus i pensar en 
clau de pràctiques comunicatives. Com han 
sigut i continuen sent aquestes al llarg de la 
història, segons que siguem homes o dones? Si 
volem entendre per què sovint un home té més 
rellevància o credibilitat que una dona ens cal 
analitzar el llenguatge dins el context i fixar-nos 

en els significats, valors 
i relacions de jerarquia 
que s’estableixen 
en els nostres actes 
comunicatius. Un bon 
punt de partida és ser 
conscients i reflexionar 
sobre el fet que, com 
afirmen les autores, 
“encara avui parlen 
més els homes i callen 
les dones”.

Alfons Pérez Daràs, “Malparlat”. 
Il·lustracions: Alba López Soler

AITANA TORRENT, CAÇADORA 
D'ESPANTACRIATURES
Llibres de la Drassana. Vlc, 2023. 160 Pàg.

A itana Torrent, una jove i valenta caçadora 
d espantacriatures, recorrerà les terres 

valencianes amb la seua gambosina Clea i dos 
inoblidables companys de viatge: el joglar Gil i la 
misteriosa Lluna. Un relat d'aventures trepidant 
i divertit que funciona com una impecable road 
movie medieval per la qual desfilen ciutats, 
personatges i monstres que formen part de 
l’imaginari col·lectiu valencià, com la cucafera o 
el butoni. Una història amb esperit musical en 
què, per davall de l’aventura, bateguen l’amistat, 

l’amor i el valor per 
a acceptar la pròpia 
llibertat. L’autor, 
Alfons Pérez Daràs, 
és conegut com a 
Malparlat per la seua 
vessant de raper i 
creador de continguts 
en xarxes. La novel·la 
guanyà el Premi 
Diafebus de Narrativa 
Juvenil 2022.

Josep Piera

CANVI DE RUMB.  
ELS FANTÀSTICS SETANTA (1975-1979)
Institució Alfons el Magnànim.  
València, 2023. 248 Pàg. 

A mb la mort del dictador s’obrí un temps 
d’esperança. Els esforços culturals d’uns 

grups de joves inquiets semblava que finalment 
il·luminarien una societat lligada a una tradició 
de derrotes i renúncies. Hi havia col·lectius de 
mestres que s’aplicaven amb entusiasme a la 
renovació escolar. I poetes que se sentien cridats 
a crear un nou imaginari col·lectiu, a partir de 
paisatges oblidats i històries marginades. Per 
aturar aquests canvis, les capes socials que 
havien donat suport a la dictadura van fer ús de la 

propaganda demagògica 
i dels mecanismes de 
poder de l’Estat. Quatre 
dècades més tard, 
mentre el món viu els 
darrers mesos de la 
pandèmia, Josep Piera 
escriu unes memòries 
que són, alhora, una 
evocació íntima i una 
lúcida crònica social 
d’aquells anys.

LES “ÚLTIMES CANÇONS”  
DE RAFA XAMBÓ
Vicent Xavier Contrí

i Estellés. Així que assaborim un disc de comiat 
en el qual l’autor ha decidit no aportar cap lletra 
pròpia i on venç la presència femenina. Res és 
casual. El disc alterna les declamacions amb 
música («Aviat l’instant», «Seda» i «Lluna de 
València») junt amb les cançons pròpiament dites 
(a destacar: «Un aire absent» i el fantàstic «Sonet 
73»). El resultat és un compendi d’interpretacions 
on naveguen la fredor, la calidesa, la nostàlgia, 
l’amor, la llibertat... la vida.

El cantautor d’Algemesí torna a comptar amb 
músics de confiança com ara Àlvar Carpi, Salva 
Vázquez, Christian Berejano i Miquel Xambó. 
Melodies majoritàriament pausades, de piano 
estant i guitarres acaronadores. Després, trobem 
l’adeu coral, el dels amics i companys de viatge 
musical. En el tema «No puc dir el teu nom» 
sentim les veus de Pau Alabajos, Clara Andrés, 
Vicent Torrent, Jesús Barranco, Àlvar Carpi, Karla 
Fos, Joan Palomares, María Amparo Hurtado i 
Tomàs de los Santos. Finalment, cal fer esment 
del dissenyador Cèsar Amiguet, que ha realitzat un 
exquisit llibret que acompanya el disc.

E l sociòleg, professor, escriptor, periodista, 
agitador cultural i músic, Rafa Xambó, ha 

anunciat que plega dels escenaris. El passat 11 
d’octubre presentava al Teatre Micalet de València 
el disc Últimes cançons, amb el qual realitzarà els 
darrers concerts. Xambó porta des dels anys 70 
posant música i lletra a la nostra cultura, encara 
que la irrupció definitiva del polifacètic artista es 
va produir en el segle XXI. Des de 2002 ha tret nou 
discos, que l’han situat com un dels referents de 
la cançó d’autor valenciana. Amb aquest treball, 
Xambó ens ompli de poesia, una vegada més, 
musicant textos de grans poetesses i amigues: 
Maria Mercè Marçal, Àngels Gregori, Maria Josep 
Escrivà, Fina Cardona-Bosch i Teresa Pasqual, 
A més, Xambó s’ha retrobat amb Shakespeare 

L’APARADOR

RITMES D’ARA I ACÍ

 X

LLEGIT AVUI

ESCRIT AHIR

UN PAÍS SENSE  
DIDÀCTICA? (XIV)
Ferran Pastor i Belda

E l 1977 la Societat Castellonenca de Cultura, 
amb la col·laboració econòmica de la Caixa 

d’Estalvis Provincial de Castelló de la Plana, 
editava «Pany i Clau. Gramàtica normativa 
de grau mitjà per a ús dels xics valencians». 
Els autors, Honorat Ros i Alfons Llorenç, 
pertanyen a aquella joventut compromesa 
amb la nostra cultura que va fer possible 
l’embranzida normalitzadora dels setanta i 
huitanta. Una embranzida decisiva. Els dos han 
estat, posteriorment, protagonistes en l’entrada 
i consolidació del valencià a l’ensenyament i 
les institucions (Honorat) i en els mitjans de 

comunicació audiovisuals públics (Alfons). 
Precisament aquest estiu passat, un dissabte 
de matí, vaig coincidir amb Alfons Llorenç en 
el Centre Octubre de València i encetàrem una 
conversa que encara dura. Entre altres temes 
li vaig demanar que em contara quin va ser 
l’origen de Pany i Clau.

—Aleshores jo era el secretari dels cursos de 
Didàctica del Valencià, que dirigits per Manuel 
Sanchis Guarner, organitzava l’Institut de Ciències 
de l’Educació de la Universitat de València. A 
mitjan setanta, ens reuníem un grup de mestres 
en el col·legi dels Jesuïtes de València, procedents 
de La Gavina i altres centres amb l’objectiu de 
confeccionar materials didàctics i llibres de text 
per a ensenyar el valencià i la cultura valenciana. 
Ens anomenàvem Assessoria Didàctica Valenciana. 
En aquest context, va nàixer Pany i Clau. Estava 
pensat per a l’ensenyament mitjà. Vàrem elaborar 
el llibre amb la idea que els continguts foren 

actuals (estàvem en plena Transició), afrontant els 
reptes que tenia el País: la recuperació nacional 
del País Valencià, la problemàtica del sud valencià, 
la Nova Cançó.... També teníem interés que el 
llibre reflectís la rica varietat comarcal en tots els 
aspectes: la industrialització del Vinalopó o l’Alcoià 
, la transformació turística de la Marina... Se’n van 
publicar 5.000 exemplars, que es va exhaurir en 
mesos. Això va donar peu que se’n fera una altra de 
clandestina, de 10.000 exemplars: tractant-se d’un 
llibre en valencià era moltíssim. Sanchis Guarner 
també ens va ajudar en la confecció del llibre.—

Fullejant  Pany i Clau m’adone que era un 
llibre militant. Què podia ser, sinó un llibre de 
Valencià l’any 1977?   Però també hi trobem una 
combinació amable de lectures dels clàssics 
com Llorente o Almela i Vives i els  autors 
contemporanis (1977)  més compromesos amb 
el futur del País Valencià:  Josep Vicent Marqués, 
Ernest Lluch, Ninyoles, Vicent Andrés Estellés, 

etc. I  les lletres de la Nova Cançó Catalana 
d’Ovidi Monllor, de Llach, de Raimon... En aquest 
punt, m’ha sorprés gratament que els autors 
van ser triats també amb un criteri geogràfic en 
coherència amb els continguts comarcals.
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mitjançant el Patronato de la Juventud Obrera 
Católica i la Joventut de Lo Rat Penat. Vanyó 
fa un interessant recorregut polític per l’època 
amb els antecedents: el primer aplec de Llíria, 
el segon d’Alcoi i el tercer de Castelló de la 
Plana. Precisament a Castelló es va acordar 
que Bocairent es convertira en la seu del 

següent aplec. Les persones encarregades de 
l’organització posaven l’èmfasi en el fet que el 
Centre Valencianista de Bocairent era un dels 
signataris de les Normes del 32 o de Castelló.

I en l’aniversari d’aquells fets ha arribat 
ara l’audició comentada per part del professor 

Vicent Xavier Contrí
Àrea de Publicacions

U n 27 d’octubre de 1963 els accessos 
de Bocairent acabaren ocupats 
per un centenar d’agents de la 
Guàrdia Civil i per nombrosos 

militars. S’havien desplaçat al petit municipi 
de la Vall d’Albaida per evitar que se celebrara 
el IV Aplec de la Joventut del País Valencià. 
Entre els artistes que havien d’actuar hi havia 
Raimon. L’artista de Xàtiva havia editat eixe 
mateix any la cançó «Al vent», el gran èxit que 
el va catapultar a la fama i que es va convertir 
en un himne antifranquista. Joan Fuster va 
ser l’encarregat de redactar el text de la 
convocatòria i fins i tot Antoni Miró arribà a 
pintar-ne un quadre commemoratiu. L’Aplec mai 
arribà a celebrar-se.

La dictadura va prohibir l’acte i el públic 
foraster no va poder accedir al municipi. 
D’aquella trobada jove frustrada, n’ha parlat 
complidament, l’historiador Víctor Vanyó, en 
el seu treball IV Aplec de la joventut del País 
Valencià: l’aplec prohibit. En el mateix destaca 
la importància —en l’impuls de la trobada— que 
van tindre el Centre Excursionista de Bocairent 

de l’IES Jaume I d’Ontinyent, Jesús Barranco. 
Docent que, a més, és el president del COM, 
Col·lectiu Ovidi Montllor de Música en Valencià, 
i líder del grup Gent del Desert. La xarrada es 
completa amb un concert que fa un repàs als 
grups i solistes de la Vall d’Albaida que canten i 
han cantat en valencià des de la dictadura fins 
a l’actualitat.

Barranco explica que «la idea sorgeix d’un 
encàrrec d’Acció Cultural i de l’Institut d’Estudis 
de la Vall d’Albaida, organitzadors del cicle en 
commemoració de l’Aplec de Bocairent, amb una 
sèrie d’actes que tractaven diferents aspectes 
sobre el valencianisme i la consciència comarcal. 
Vaig idear una playlist en ordre cronològic i, com 
que les dos primeres cançons de la tria eren 
inèdites, no n’hi havia ni tan sols cap gravació 
—la cinta del concert en Lo Rat Penat de Los 
Superson (la banda on arribà a cantar Nino Bravo 
en valencià) ha sigut intensament buscada però 
mai no s’ha trobat— , vaig pensar que les hauria 
de cantar jo. Finalment, vaig decidir versionar 
tots els temes seleccionats junt amb una banda 
d’acompanyament». Una tasca de selecció 
i recuperació de temes que no ha sigut fàcil 
perquè «la producció és abundant, especialment 
la del període 2005-2015, i forçosament algú 

hi havia de quedar fora. D’entrada, vam limitar-
nos a allò que es pot considerar “música pop”, 
que englobaria des de l’escena dels cantautors 
i cantautores fins als estils urbans passant per 
totes les gammes de rock, i descartant estils 
com la música tradicional i antiga o el jazz», 
apunta l’impulsor del xou.

La proposta cultural ja s’ha estrenat a Aielo 
de Malferit i és tota una reivindicació de la 
música en valencià a la Vall d’Albaida, que ha 
crescut imparable malgrat la prohibició d’aquell 
llunyà aplec del 63. En el concert sonen cançons 
de grups més propers en el temps, com ara 
Auxili, Kaoba o GEM, i ja clàssics del rock valler 
com Kartutx o Anselmos. “Amb el muntatge 
Pop en valencià a la Vall d’Albaida: un recorregut 
històric anirem allà on ens el demanen. De 
moment, el públic de diferents municipis de la 
Vall d’Albaida ja ha mostrat el seu interés”, afig 
Barranco.

AMAGATS DARRERE DE PSEUDÒNIMS
No és clandestinitat, ni un homenatge als 
artistes censurats en el passat. És pura 
diversió. L’espectacle està garantit amb Les 
Marquesettes. Una formació solvent i ben 
peculiar. Es tracta de músics —alguns d’ells 
docents— que comparteixen amistat i projectes. 
«Com que els encanten els pseudònims, 
per a la banda solen buscar noms al·lusius 
als pobles on es presenten, referències que 
sols els iniciats en història local arribaran a 
comprendre. A Ontinyent han aparegut com 
Les Senyoretes de Nadal, a Bocairent com Els 
Burros per la Finestra i ara, a Aielo de Malferit, 
com Les Marquesettes —poc els va faltar per a 
posar-se Les Nines Braves– i fan servir també 
noms de guerra per a ells mateixos: Old Ninyato 
i F*ck Follet —els germans Jesús i Miquel 
Barranco, membres de Gent del Desert—, la 
Tendur —la bandautora Mireia Tortosa—, a 
la guitarra, Una Víctima —Pau Miquel Soler, 

d’Arthur Caravan i Las Víctimas Civiles— i, a la 
bateria, El Beat —l’ínclit Toni de l’Hostal—. Han 
comptat en aquesta ocasió amb la col·laboració 
especial de l’acordionista Jordi Rebotons Pastor 
i del tècnic Pau 16Canals Tortosa», conclou el 
professor Jesús Barranco.

DE L’APLEC PROHIBIT 
DE BOCAIRENT ALS 
NOSTRES DIES
Jesús Barranco, professor de Llengua i president del Col·lectiu Ovidi Montllor 
de Música en Valencià, rememora en un espectacle la història de l’Aplec de 
Bocairent. Una cita cultural i reivindicativa que va impedir la dictadura l’any 
1963. Una xarrada i un concert del grup Les Marquesettes aprofiten per a 
recordar aquesta efemèride i posar en valor la música en valencià de la Vall 
d’Albaida dels darrers seixanta anys.

Entre els artistes que 
havien d’actuar hi havia 
Raimon que havia editat 
eixe mateix any la cançó 
«Al vent», Joan Fuster va 
ser l’encarregat de redactar 
el text de la convocatòria

La proposta cultural ja s’ha 
estrenat a Aielo de Malferit i 
és tota una reivindicació de 
la música en valencià a la 
Vall d’Albaida, que ha crescut 
imparable malgrat la prohibició 
d’aquell llunyà aplec del 63

Fotomuntatge d'Òscar Rosaleñ sobre la pintura d'Antoni Miró i el text de Joan Fuster amb motiu de l'Aplec de Bocairent


